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 تغییرات سرنوشت ساز
 در فعالیت های معدنی

امروز واردات ماش��ین آلات برای ایران به شدت سخت شده است، به ویژه 
اینکه قیمت ماشین آلات دست دوم با نو برابری می کند. 

دراین بی��ن یکی از رس��الت های اصلی توس��عه بخش مع��دن حمایت از 
تولید کننده های ماشین آلات است.

برای اینکه تولید داخل شکل گرفته و  واردات ماشین آلات معدنی کاهش 
پیدا کند، صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی سعی کرده حامی 

تولید کنندگان داخلی باشد...
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بروکراسی های اداری و عدم زیرساخت ها عاملی شده تا 
اکتشافات بیشتر حول مناطقی باشد که قبلا ذخایر آن 

شناسایی شده است. این درحالی است که در دنیا ممکن 
است ۵۰ منطقه مورد ارزیابی قرار گرفته و در نهایت 

۴منطقه دارای ذخایر معدنی شناسایی شود
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 استخراج روزانه
  ۳۰ هزار تن سنگ آهن 

در عسلویه شرق 

مدی��ر مجتمع س��نگان گف��ت: با آغ��از به کار 
پیمان��کاران عملی��ات اس��تخراج و باطله برداری 
گروه ه��ای )ال��ف و ب( س��نگان، تامی��ن پایدار 
خوراک کارخانه های کنسانتره و گندله به صورت 
روزانه در حال انجام اس��ت. ب��ه گفته علی همتی 
روزانه ۳۰ هزار تن س��نگ آهن از معادن س��نگان 

استخراج می شود.
 به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، علی همتی 
افزود: روزانه ۳۰ هزار تن س��نگ آهن اس��تخراج 
و ۱۵ ه��زار متر مکع��ب باطله ب��رداری در معادن 

سنگان انجام می شود.
وی اع��ام کرد: همچنین روزانه بطور میانگین 
۱۲ ه��زار تن س��نگ آهن تحویل ش��رکت اپُال 
پارسیان سنگان و ۱۴ هزار تن سنگ آهن تحویل 
ش��رکت توسعه فراگیر س��ناباد می شود و برنامه 
تامین سنگ آهن ش��رکت فولاد سنگان در حال 

انجام است.
مدی��ر مجتم��ع س��نگان با اش��اره ب��ه برنامه 
کان ایمی��درو، ادامه داد: کارخانه های مس��تقر 
در عس��لویه ش��رق، زمینه ایجاد توس��عه پایدار 
و اش��تغال مداوم در منطقه ش��رق کش��ور را در 
بر داش��ته و ب��ا راه ان��دازی دیگ��ر کارخانه های 
کنسانتره و گندله، برنامه تولید ۱۷.۵ میلیون تن 
کنس��انتره و ۱۵ میلیون ت��ن گندله و ۳ میلیون 
تن سنگ آهن دانه بندی هدف گذاری شده است.

همت��ی گف��ت: مجتم��ع س��نگان در ۵س��ال 
آینده به حجم س��الانه ۴۰ میلیون تن استخراج 
سنگ آهن و ۱۲۰ میلیون تن باطله  برداری دست 

پیدا خواهد کرد.

 رونق بخشی به تولید 
و احیای معادن غیرفعال

بخشی از اختیارات شورای عالی معادن با هدف 
رونق بخش��ی به تولید و احی��ا و ایجاد تحرک در 
معادن غیرفعال مس��تقر در سراس��ر کش��ور، به 

شورای معادن استان ها واگذار شد.
به گزارش ش��اتا، جلس��ه ش��ورای عالی معادن 
با حضور حس��ین م��درس خیابانی، سرپرس��ت 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت برگ��زار و در 
قال��ب آن مصوب ش��د ت��ا بخش��ی از اختیارات 
 ش��ورای عالی معادن به ش��ورای معادن استان ها 

واگذار شود.
ب��ر ای��ن اس��اس بخش��ی از مف��اد اختیارات 
ش��ورای عالی معادن از جمله کاه��ش یا افزایش 
موجودی معادن، بهره ب��رداری، کیفیت و کمیت 
ذخای��ر، می��زان برداش��ت ها و مش��وق های در 
اختیار این ش��ورا جه��ت بهره ب��رداری بهینه از 
 ذخای��ر معدن��ی به ش��وراهای معادن اس��تان ها 

واگذار شد.
هدف از ای��ن تصمیم، رونق بخش��ی به تولید 
محص��ولات معدنی و نیز ایج��اد تحرک و احیای 

معادن غیرفعال اعام شده است.
در شورای عالی معادن تاکید شد که شوراهای 
معادن اس��تان ها بای��د مراقبت های لازم از حیث 
محیط زیست و ایمنی در معادن را به خوبی انجام 

دهند.
بر این اس��اس، با تفویض بخش��ی از اختیارات 
ش��ورای عالی معادن به ش��ورای معادن استانها، 
بعد نظارتی تقویت شده و هر استان مکلف است 
نس��بت به ارائ��ه گزارش های مس��تند به صورت 
 مرت��ب و ماهان��ه به ش��ورای عالی مع��ادن اقدام 

کنند.
در جلس��ه ش��ورای عالی معادن مقرر ش��د تا 
اس��تان های غیرفع��ال در حوزه احی��ای معادن 
غیرفعال معرفی شده و نس��بت به عملکرد خود 

پاسخگو باشند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو از فعالان بخش معدن 
و فراوری ه��ای مواد معدنی خواس��ت ت��ا فعالیت های خود را 
ب��ر مبنای علم و دانش روز و تجهی��زات و فناوری نوین دنیا 

تطبیق دهند.
ب��ه گزارش خبرنگاران ج��وان، محمدرضا عبدالرحیمی در 
جلس��ه رفع موانع و مش��کات فعالان ح��وزه معدن منطقه 
آزاد ماکو گفت: اس��تفاده از روش های س��نتی در استخراج و 
فرآوری مع��دن امروز بازده اقتصادی مطلوب نداش��ته و نیاز 

اس��ت فعالیت های معدنی به صورت علمی و صنعتی پیگیری 
شود تا کمترین آسیب به عرصه های ملی و طبیعی وارد شود.
مدیرعام��ل س��ازمان منطق��ه آزاد ماک��و اعم��ال قانون را 
اص��ل مهم برای تمام امور دانس��ت و اظهارکرد: رفع موانع و 
مش��کات معدنکاران در س��ایه قانون و رفع بروکراس��ی های 
زائد امکان پذیر اس��ت و در این باره سازمان منطقه آزاد ماکو 
تمام تاش خود را اعمال خواهد کرد. عبدالرحیمی با اش��اره 
به مش��کات معدنکاران در زمینه ورود ماشین آلات سنگین 

معدن��ی بیان ک��رد: در پیگیری هایی ک��ه از مراجع ذی ربط 
داش��تیم ورود ماشین آلات سنگین متحرک و ثابت مورد نیاز 
ب��رای پروژ های معدنی، همانند خودرو های س��واری با پاک 
منطقه آزاد و نصب سیستم GPS با بهره گیری از مزیت های 
ماده )۱۴( قانون چگونگی اداره مناطق آزاد تجاری – صنعتی 
امکان پذیر اس��ت. این مس��ئول ادامه داد: عدم محصور بودن 
منطقه آزاد ماکو، دستگاه های نظارتی گمرکی را نگران کرده 
است بنابراین با هماهنگی هایی که با راهنمایی رانندگی انجام 

دادیم با نصب پاک و دس��تگاه جی پی است این مشکل حل 
می شود. مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو با اشاره به اینکه 
حوزه معدن می تواند نقش بس��زایی در جهش تولید و جهت 
تحقق اهداف پیش بینی ش��ده دارد بیان کرد: از همین رو نیز 
توس��عه معادن در منطقه آزاد ماکو با جدیت دنبال می شود. 
گفتنی اس��ت: مش��کات س��وخت تجهیزات و ماشین آلات 
معدنی، مش��کات بانکی، بروکراسی های زائد اداری از جمله 

مشکاتی بود که معدنکاران در این جلسه بیان کردند.

ضرورت به روز رسانی تجهیزات معادن

این کارش��ناس بخش معدن با تاکید براینکه 
۷ درصد ذخای��ر معدنی دنیا در ایران قرار دارد، 
گف��ت: در برآورد اولیه باوجود اکتش��افات انجام 
ش��ده ح��دود ۵۷ میلیارد تن ذخایر در کش��ور 
اکتش��اف ش��ده که هن��وز نتوانس��ته ایم از آنها 
استفاده مناسبی داشته و به مرحله بهره برداری 

برسانیم.
صمدی تصری��ح کرد: ای��ران در حوزه معدن 
می تواند نقش قابل توجهی در دنیا داشته باشد. 
بای��د توجه کنید که گردش مال��ی مواد معدنی 
در دنیا ۲۰۰۰ میلیارد دلار در س��ال اس��ت که 
اگر ما از س��هم ۷ درص��دی ذخایر معدنی خود 
استفاده می کردیم باید حدود ۱۴۰ میلیارد دلار 
درآمد عاید کش��ور می شد. اما متاسفانه با وجود 
ظرفیت های بالا فقط کمتر از۱۰ میلیارد دلار از 
ذخایر معدنی خود کس��ب درآمد کرده ایم. آمار 
نشان می دهد ایران کشور معدنی و دارای ذخایر 
بس��یار بالایی اس��ت که می توان��د در بازارهای 
جهان��ی همانند گاز و نفت حرف��ی برای گفتن 

داشته باشد.
ذخایر معدنی دست نخورده �

وی با بیان اینکه در منطقه غرب آس��یا ایران 
غنی ترین کش��ور معدنی به شمار می آید، گفت: 
توجه داشته باش��ید ترکیه که در همسایگی ما 
قرار دارد ذخایر س��نگ آهن نداشته و مجبور به 
واردات آن اس��ت. عراق نیز مواد معدنی خاصی 
ن��دارد و فقط ای��ران در این منطق��ه در جایگاه 
بسیار بالایی قرار دارد. اما چرا با توجه به ذخایر 
بس��یار بالا در کش��ور ایران هنوز یک اکتش��اف 
زمین شناس��ی کلی برای شناسایی مواد معدنی 
موجود در کشور انجام نش��ده است. بسیاری از 
مناطق دس��ت نخورده است که این موضوع باید 

مورد بررسی قرار گیرد.
ای��ن فعال بخ��ش معدن یک��ی از دلایل عدم 
توسعه صنعت معدن در کشور را عدم اکتشافات 
کلی از س��وی دولت دانس��ت و تصریح کرد: در 
سایر کش��ورها اکتش��افات کلی در سطح کان 
در کش��ور انجام ش��ده و ضمن شناسایی ذخایر 
معدن��ی در مناط��ق مختلف فضا ب��رای حضور 
فع��الان بخش مع��دن برای بهره ب��رداری از این 
مناطق فراهم می ش��ود، اما متاس��فانه ما در این 
رابطه بس��یار ضعیف عمل کرده ایم. اگر کس��ی 
بخواه��د در منطقه ای که ذخای��ر معدنی بالایی 
هم دارد فعالیت کند زیربنای لازم وجود ندارد.

وی اضافه کرد: بروکراس��ی های اداری و عدم 
زیرس��اخت ها عاملی شده تا اکتش��افات بیشتر 
حول مناطقی باشد که قبا ذخایر آن شناسایی 

شده است. 
این درحالی است که در دنیا ممکن است ۵۰ 
منطقه مورد ارزیابی ق��رار گرفته و در نهایت ۴ 
منطقه دارای ذخایر معدنی شناس��ایی شود اما 
دقت کنید وقتی شرکت ها وارد حوزه شناسایی 
ذخایر معدنی در کش��ور می ش��وند در نهایت با 
کسب ذخایر مناسب درآمد بسیار بالایی کسب 
می کنند، اما در ایران کسی این ریسک را قبول 
نمی کند و فقط دنبال مناطقی هستند که ذخایر 

آنها تا حدودی از قبل شناخته شده است.

سنگ اندازی دولت �
صمدی اضافه کرد: ایران دارای ظرفیت بسیار 
بالای��ی در ان��واع مواد معدنی اس��ت اما کس��ی 
ریسک کش��ف و شناسایی این مواد معدنی را با 
توجه به زیرس��اختهای نامناسب در کشور قبول 

نمی کند.
وی با تاکید براینکه چندین سال است رهبری 
تاکید بسیاری بر جایگزینی معدن در درآمدهای 
نفت��ی را دارد، گف��ت: اگر به بخ��ش خصوصی 
توجه ویژه ای می ش��د ش��اید می توانس��تیم در 
این ح��وزه موثرتر عمل کنی��م. البته دولت هم 
س��نگ اندازی های خود را دارد چرا  که هرس��اله 
بخشنامه ها و قوانین متعددی برای بخش معدن 
تصویب می شود که فعالیت در این حوزه را برای 
افراد نامطمئن و ریس��ک پذیرت��ر می کند. نکته 
جالب اینجاست مدیران دولتی هنرپیشه واردی 
هس��تند وقتی صحبت از توسعه معدن می شود 
لیس��ت های بلندبالای��ی از برنامه ه��ای مختلف 
برای کمک به بخش معدن و توس��عه آن عنوان 
می ش��ود اما در عم��ل خبری از اجرا نیس��ت و 

بیشتر این موضوعات نمایشی است.
این فعال بخش معدن در ادامه به بیان مزایای 
بسیار بالای حوزه معدن پرداخت و گفت: معادن 
باعث توس��عه درون زا در کشور می شوند چرا که 
ذخایر در کشور وجود داش��ته و فقط با واردات 
ماشین آلات در این بخش می توان درآمد بسیار 
بالایی کسب کرد. در شرایط فعلی که کشور در 
تحریم های ظالمانه بین المللی قرار دارد می تواند 
ضمن تکیه بر بخش معدن درآمد بس��یار بالایی 
کسب کند اما متاسفانه اراده ای در این باره وجود 

ندارد.
صم��دی با اع��ام اینک��ه حضور مع��ادن در 
مناطق محروم خود توس��عه زا برای این مناطق 
است، تصریح کرد: با اس��تفاده از ذخایر معدنی 
مناطق مختلف، اش��تغال در ای��ن مناطق ایجاد 
و ارزش افزوده بالایی به وجود خواهد آمد. عاوه 
براین توس��عه صنعتی نی��ز در این مناطق ایجاد 
خواهد ش��د. بای��د دولت توجه کن��د معادن ارز 
آوری بس��یار بالایی در دنی��ا دارند و هیچ کس 
این حوزه را نادیده نمی گیرد تقریبا در یک دهه 
اخیر نرخ بس��یاری از کانون های معدنی ۸ برابر 
شده اس��ت که این موضوع سودده بودن بخش 

معدن را نشان می دهد.
وی اضاف��ه ک��رد: ح��وزه مع��دن می تواند در 
فعال سازی صنایع بالادستی و پایین دستی نقش 
بس��یار مهمی را ایفا کند وقتی یک معدن ایجاد 
می شود زنجیره تولید فعالیت خود را آغاز کرده 
و یک س��ری از صنای��ع از همین مع��دن رونق 

پیدا خواهند کرد اما باز باید پرس��ید چرا توسعه 
معدن در کش��ور بس��یار کمرنگ است واقعیت 
این اس��ت ک��ه س��رمایه گذاری در بخش معدن 
بلند مدت اس��ت و تغییرات قوانی��ن و غیرقابل 
پیش بینی بودن اقتصاد در کشور عاملی شده تا 
 کمتر کس��ی رغبت پیدا کند که وارد این حوزه 

پرریسک شود.
این کارش��ناس معدن ادامه داد: در این رابطه 
باید سیاست های ثابتی برای بخش معدن به کار 
گرفت تا ضمن شفافیت اطمینان به سرمایه گذار 
ب��رای حض��ور در این حوزه فراهم ش��ود. عاوه 
براین متاسفانه قوانین و مقررات کشور مدام در 
حال تغییر هستند که همین موضوع عاملی شده 
تا سرمایه گذاران نسبت به فعالیت های پرریسک 
از جمله معدن که بلندمدت است رغبتی نداشته 
باش��ند در سال ممکن است ۱۰ بخشنامه که هر 
کدام دیگری را نقض می کند صادر ش��ود همین 
عدم شفافیت مانع اصلی توسعه بخش معدن در 

کشور است.
ذخایر بلااستفاده سنگ آهن  �

وی با اعام اینکه البته همیشه سرمایه گذاران 
در فعالیت ه��ای خ��ود بدتری��ن پیش بینی ها را 
دارن��د گفت: در نهایت وقتی س��رمایه گذار نگاه 
بدبینان��ه ای نس��بت به وضعیت داش��ته باش��د 
فعالی��ت در بخش قابل توجهی از ذخایر معدنی 
کم عیار و یا پیچیده را غیراقتصادی دانس��ته و 

حضوری در این بخش را ندارند.
وی تصریح کرد: به عنوان نمونه ما یک ذخایر 
ی��ک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تنی از س��نگ آهن 
در منطق��ه ای��ران مرک��زی آن ه��م در عم��ق 
۱۵۰۰مت��ری داریم که مع��ادل ۳۰ درصد کل 
ذخایر ایران است اما چرا کسی حاضر به فعالیت 

در ان بخش نیست. 
عم��ق  در  اس��تخراج  بگوی��م  بای��د  البت��ه 
۱۵۰۰متری در دنیا کار مش��کلی نیس��ت ولی 
در ایران ۱۰ س��ال طراح��ی و تجهیز این ذخایر 
س��نگ آهن زمان می برد که غیرقابل پیش بینی 
بودن قوانین عاملی ش��ده تا کسی به این بخش 

ورود پیدا نکند. 
طبیعی است س��رمایه گذار می خواهد با سود 
مناسبی در این پروژه هزینه کند اما ممکن است 
س��ال آینده قوانین به حدی تغییر پیدا کند که 
او با ضرر بس��یار بالایی روبه رو شود این درحالی 
اس��ت که ذخایر عمیق سنگ آهن ایران عایدی 
بس��یار بالایی برای کشور خواهند داشت. دولت 
نی��ز در این رابطه گویا الزامی به تضمین قوانین 
ندارد و عموما س��رمایه گذار با دیدن این شرایط 

ناامید می شود.

صم��دی ب��ا اع��ام اینک��ه قوانی��ن بانکی و 
واردات ماش��ین آلات نی��ز در حجم مش��کات 
فعالان مع��دن اضافه کرده اس��ت، تصریح کرد: 
تصمیم��ات یک ش��به ثب��ت س��فارش عاملی 
ش��ده ت��ا مع��ادن در تامین ماش��ین آلات خود 
مدام با مش��کل روبه رو ش��وند جالب اینجاست 
 کس��ی ه��م در ای��ن رابط��ه اق��دام موث��ری را 

انجام نمی دهد.
خرید ارزان مواد معدنی �

وی در ادام��ه صحبت های خود با اعام اینکه 
در کش��ور ما همیش��ه معدن فدای صنعت شده 
است و دستاوردهای این حوزه با صنعت تجمیع 
و دیده نمی شود، اظهارکرد: اوایل انقاب وزارت 
معادن و فلزات با نگاه به توس��عه معادن تشکیل 
و در ان مقط��ع کاره��ای بزرگی انجام ش��د اما 
بعدها این وزارت تعطیل ش��د. درحال حاضر نیز 
به اعتق��اد ما باید توجه ویژه ای به معدن ش��ود 
چرا همیش��ه صنایع با لاب��ی قوی خود حق این 
حوزه را می خورند بایی که امروز به سر معادن 

سنگ آهن آمده گواه این مطلب است.
وی ب��ا بی��ان اینکه فولادس��ازان ب��ا حمایت 
دولت��ی م��دام در ح��ال خرید س��نگ ارزان از 
معادن هس��تند، افزود: وقت��ی معادن ببینند که 
نمی توانن��د جوابگ��وی هزینه های خود باش��ند 
و بای��د محصول را ارزان به فروش برس��انند در 
نهایت توجیه اقتصادی نداشته و تعطیل خواهند 

شد. 
جالب اینجاست نرخ فولادسازان با نرخ جهانی 
محاس��به می شود اما س��نگ آهن بسیار ارزان تر 
از ن��رخ جهانی از س��وی فولادی ه��ا خریداری 

می شود.
تصمیمات غیر کارشناسی  �

صم��دی اضافه کرد: اگ��ر فقط ۷۰ درصد نرخ 
جهانی در سنگ آهن محاس��به شود بسیاری از 
مش��کات این بخش برطرف خواهد شد. با این 
شرایط معادن بزرگ و پر عیار که نرخ تمام شده 
پایینی دارند اقتصادی هس��تند اما سایر معادن 
که نرخ تمام ش��ده انها بالا اس��ت مانند معادن 
هماتیت��ی، مع��ادن کوچک و متوس��ط، معادن 
عمیق و معادن ک��م عیار غیر اقتصادی خواهند 
شد و سرمایه گذاری در این حوزه متوقف خواهد 

شد. 
تم��ام اینها در ش��رایطی اس��ت ک��ه بیش از 
۵۰درصد ذخایر سنگ آهن ایران ذخایر عمیق، 
کم عیار، و هماتیتی هسند و قرار نیست ما امروز 
ذخایر دم دس��ت را مصرف کنیم و کش��ور را در 
بلند م��دت با عدم س��رمایه گذاری در بلند مدت 
دچار بحران کنیم دوستان فولادی بعضی اوقات 
میگویند در آینده مجبور به واردات س��نگ آهن 
خواهند ش��د اما اگر حاضر شوند با نرخ مناسب 
نزدیک ب��ه بازار جهانی این ذخایر فعال ش��وند 
دیگر لازم نیس��ت نگران باشند فقط باید صنعت 
از آماده خوری فاصله بگیرد و اجازه دهد معادن 

که گفتم توسعه پیدا کند.
ای��ن فعال بخش معدن با اعام اینکه اگر نرخ 
محصولات معدنی بر اس��اس رقابت تعیین شود 
به طور حتم بخش��ی از مشکات معادن برطرف 

می ش��ود، گفت: به اتهام خام فروشی تصمیمات 
غیرکارشناس��ی ب��رای بخش معدن اتخاذ ش��د 
ک��ه نه تنه��ا توس��عه ای در این ح��وزه به وجود 
 نیام��د بلک��ه روند تعطیل��ی معادن نیز ش��کل 

گرفت.
تعطیلی لشگری از معادن  �

وی با اعام اینکه هیچ کس سرش درد نمی کند 
ب��ا هزینه های صادراتی و مش��کات حمل ونقل 
وارد بخش ص��ادرات مواد معدنی ش��ود، افزود: 
وقتی ن��رخ داخلی پایین و غیر اقتصادی اس��ت 
تولیدکننده مجبور است محصولات خود را صادر 
کند به عنوان مثال چند سال قبل دولت به بهانه 
مبارزه و خام فروش��ی صادرات سنگ ساختمانی 
را با اخذ عوارض عم��ا ممنوع کرد و در نتیجه 
لش��گری از معادن تعطیل ش��دند و کش��ورمان 
بازارهای��ی که با ت��اش فراوان به دس��ت آورده 
بود از دس��ت داد اما بعد از چند سال که دیدند 
این بخشنامه در بخش صنعت رونق ایجاد نکرد 
 معادن تعطیل شدند و خدا می داند چقدر کارگر 

بیکار شد. 
حالا دولتی ها می گویند این کار از اول اشتباه 
ب��وده و میخواهند ع��وارض آن را لغو کنند ولی 
معادن��ی که تعطیل ش��دند و هزینه هایی که به 
بخش خصوصی تحمیل ش��د چه کس��ی جواب 
می دهد آیا قرار اس��ت بخ��ش خصوصی عرصه 

آزمایشگاه سعی و خطای دولت باشد.
 نظارت کم دولت �

این فع��ال بخش مع��دن در ادامه صحبتهای 
خود با اعام اینکه بروکراس��ی پیچیده در کشور 
عاملی ش��ده تا پویایی در حوزه معدن به کندی 
انجام ش��ود گفت: برخی از کس��انی ک��ه پروانه 
بهره برداری معادن را کسب می کنند آن را ملک 
شخصی خود دانسته و هر اقدامی که می خواهند 
انج��ام می دهند این درحالیس��ت که این معدن 

برای ملت است.
 در دنی��ا روال به این صورت اس��ت که وقتی 
مجوز فعالیت یک معدن صادر می ش��ود از نقطه 
ش��روع تا نقطه فروش محصول نظارت ها انجام 
و اگ��ر کوتاه��ی در این رابطه ص��ورت گیرد، با 
مع��ادن برخورد می ش��ود اما در ای��ران نظارت 
لازم ب��ر فعالیت معادن نیس��ت، ب��ه نحوی که 
پروان��ه بهره ب��رداری و اس��تخراج در برخ��ی از 
 موارد ب��ا ظرفیتهای ش��ناخته ش��ده هماهنگ 

نیست. 
حت��ی برخی فقط ای��ن پروانه ه��ا را گرفته و 
معادن را باتکلیف گذاش��تند. این موضوع باید 
م��ورد توجه دول��ت قرار گیرد بای��د اگر معدنی 
در اختیار کس��ی قرار گرفت م��ورد بهره برداری 
قرار گیرد معدن ملک نیس��ت انفال است. و باید 
 پروان��ه آن باطل ش��ود و به بهره ب��ردار دیگری 

واگذار شود.
وی با اش��اره به اینکه دولت هم تمایلی ندارد 
دس��ت از بن��گاه داری خود در مع��ادن بر دارد، 
تصریح ک��رد: در برخی از موارد دولت به اس��م 
واگذاری مع��ادن را اجاره تحت عن��وان قرارداد 
استخراج و فروش می دهد که اصا با قانون اصل 

۴۴ مطابقت ندارد.

درآمد ۱۴۰ میلیارد دلاری کشور در معدن پرید
غفلت از سهم ۷ درصدی ایران از ذخایر معدنی دنیا

 گروه معدن: 
ای��ران با دارا بودن حدود ۶۸ نوع ماده معدن��ی )غیرنفتی(، ۳۷ میلیارد تن ذخایر 
کش��ف ش��ده و ۵۷ میلیارد تن ذخایر بالقوه در میان ۱۵ قدرت معدنی جهان جای 
گرفت��ه و یکی از کش��ورهای غنی از حیث دارایی های معدنی به ش��مار می آید. این 
درحالی است که تولیدات معدنی تنها ۰.۶ درصد از تولید ناخالص داخلی این کشور 

را تشکیل می دهد.
ب��ه گزارش تس��نیم، س��عید صم��دی، کارش��ناس بخ��ش مع��دن با اش��اره به 
اینکه در س��ال ۲۰۱۴ س��ازمان تج��ارت جهان��ی در قالب یک گزارش به بررس��ی 
مناطق مختلف کش��ورها ک��ه ذخایر ناش��ناخته معدنی دارند پرداخ��ت، اظهارکرد: 
ای��ن گ��زارش در صدد ای��ن بود تا ب��ا شناس��ایی ذخایر غن��ی معدنی کش��ورهای 
 مختل��ف ظرفی��ت آنها را ب��رای تامین مواد اولی��ه در صنایع مختلف م��ورد ارزیابی

 قرار دهد.
وی افزود: نکته جالب در این گزارش این بود که مشخص شد ۳ کشور کره شمالی، 
افغانس��تان و ایران ذخایر معدنی دست نخورده بالایی دارند که می توان با اکتشاف و 
انجام مطالعات در این کشورها به ذخایر امید بخشی برای تامین نیاز صنایع مختلف 
در آینده دس��ت پیدا کرد. در این گزارش اعام ش��ده کار جدی در این ۳ کشور در 
حوزه معدن انجام نش��ده درحالی که می توان با سرمایه گذاری حساب شده از ذخایر 

این کشورها به نحو احسن استفاده کرد.
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یادداشت

معدنطلاومستفتانبهدستچینیهابهرهبرداریمیشود
توس��عه معدنکاری در اس��تان سیس��تان و بلوچستان با 
توجه به ظرفیت ه��ای قدرتمندی که در این منطقه وجود 
دارد، می تواند منبع درآمدی مردم محرومی باشد که امروز 

با کولبری مواد مخدر امرار معاش می کنند.
به گزارش برنا، در حاشیه سفر سرپرست وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به استان سیستان و بلوچستان تفاهمنامه 
س��ه جانبه میان س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
سیس��تان و بلوچستان، ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران و س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور 

امضا شد.
موضوع این تفاهمنامه 2 س��اله تشریک مساعی در تهیه 
اطلاعات پای��ه زمین شناس��ی و انجام مراحل شناس��ایی، 
پی جوی��ی و اکتش��اف عموم��ی در محدوده های اس��تان 
سیس��تان و بلوچس��تان متعلق به س��ازمان زمین شناسی 
کش��ور و پهنه های موجود در این اس��تان بر پایه اطلاعات 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور است. 
توس��عه معدنکاری در این اس��تان که محرومی��ت و مواد 

مخدر عبارات رایج در توصیف آن است، می تواند تغییراتی 
ش��گرفی ایجاد کند. »وحید جامعی«، معدنکار ش��اغل در 
سیس��تان و بلوچستان، در این باره به برنا گفت: سیستان و 

بلوچستان، استانی پهناور است. 
۱۵۴۹کیلومتر مرز خاکی و آبی با چند کش��ور همسایه 
دارد. مس��احت این استان ۳.۵ برابر کش��ور فرانسه است، 
ب��ا این حال متاس��فانه تاکن��ون تدابیر درس��تی برای آن 

اندیشیده نشده است.

او افزود: قراردادی که بین سازمان زمین شناسی، شرکت 
تهی��ه و تولی��د مواد معدنی و س��ازمان صنع��ت ، معدن و 
تجارت اس��تان سیستان و بلوچس��تان بسته شده است، به 
یقین می تواند در شناسایی ظرفیت های منطقه موثر باشد.
او ادامه داد: این استان در کمربند طلا و مس قرار دارد. 
مع��دن طلا و مس تفتان که یک��ی از بزرگ ترین معادن 
از ن��وع خود در جه��ان و بزرگ ترین در خاورمیانه اس��ت، 
درحال حاض��ر به دس��ت چینی ه��ا بهره برداری می ش��ود، 
سیس��تان و بلوچس��تان نیز در امتداد هم��ان کمربند قرار 

دارد و از آن ذخایر برخوردار است.
جامعی اضافه کرد: این اس��تان ه��م امنیت لازم را ندارد 
و هم از جغرافیای خش��ن، بس��یار گرم و کم آب برخوردار 
اس��ت. بنابراین اگر در ابتدای کار مشوق هایی برای بخش 
خصوصی در نظر گرفته ش��ود، بخش خصوصی می تواند به 
ذخای��ر این منطقه در قالب معادن کوچک و بزرگ مقیاس 

ورود کند.
ای��ن معدنکار همچنین اظهار کرد: تجربه ناامنی را ما در 

منطقه سنگان هم داشتیم. روزگاری ساعت ۶ عصر به بعد 
کسی نمی توانست در سنگان رفت و آمد کند، در حالی که 
امروز مجتمع معدنی س��نگان امنیت، اش��تغال و درآمد را 
برای این منطقه به وجود آورده است. در سنگان روزگاری 
منب��ع درآمد مردم از مواد مخدر بود ام��روز درآمد آنها از 

پروژه های برقرار در منطقه ۷۰برابر مواد مخدر است.
او اف��زود: آنچه به ایجاد ناامنی در این اس��تان انجامیده، 
فق��ر اس��ت، در نتیجه ایجاد اش��تغال و درآم��د به کاهش 
ش��رارت های رای��ج در منطق��ه می انجام��د. درآم��د مردم 
سیس��تان و بلوچس��تان تنها به بارکش��ی و کوله بری این 

مواد خلاصه می شود.
او در پاس��خ به این سوال که اگر سرمایه گذاری غیربومی 
بخواهد در سیس��تان و بلوچستان س��رمایه گذاری معدنی 
کند، با چ��ه چالش های احتمالی رو به رو خواهد بود، گفت: 
غریبه ای که به اس��تان وارد می شود باید با بومیان منطقه 
به توافق برس��د و سیاست دولت هم باید بر توانمندسازی، 

بومی ها باشد. 

تغییرات سرنوشت ساز در فعالیت های معدنی
افزایشسرمایهصندوقبیمهسرمایهگذاریفعالیتهایمعدنیبررسیشد

 نقش معادن
 در جهش تولید

ط��رح احی��ا، فعال س��ازی و توس��عه معادن 
کوچ��ک مقیاس و متوس��ط با ات��کا به تجربه 
موفق گذشته و مهیاشدن زیرساخت های لازم 
با تحقق بی��ش از ۹۷ درصد اهداف پیش بینی 
شده در س��ال جاری می تواند پرچمدار جهش 
تولی��د در حوزه مواد معدن��ی و صنایع معدنی 

باشد. 
سال گذش��ته پس از شناسایی تعداد ۴۴۹۶ 
معدن غیرفعال و قابل توس��عه کوچک مقیاس 
در کش��ور، 2۱۳۰ فقره مع��دن در قالب ۳۶۴ 
پ��روژه تعریف ش��د و ضم��ن انج��ام اقدامات 
کلینیکی برای ۹۷۰ معدن غیرفعال در نهایت 
برای فعال س��ازی و احیای ۱۴۶ معدن تعیین 

تکلیف شد. 
ب��ا توجه به تجارب ارزش��مند ط��رح احیا و 
فعال س��ازی معادن کوچک و متوسط در طول 
یک سال گذشته در زمینه های مختلف مرتبط 
با توسعه به ویژه در زمینه رونق تولید و افزایش 
ظرفیت اشتغال و همچنین خیز بلند و حرکت 
جس��ورانه در عرص��ه اجرایی ک��ردن ایده های 
ن��و و اس��تارت آپی و حمای��ت از ش��رکت های 
دانش بنیان، بس��تری مناس��ب برای عملیاتی 

کردن جهش تولید فراهم شده است. 
امیدواری��م در س��ال جاری ب��ا ع��زم و اراده 
مضاعف، برنامه های طرح احیا در مسیر تحقق 
ش��عار اقتصاد مقاومتی و جه��ش تولید تحقق 
پی��دا کند.  یکی از نقاط ق��وت در تجربیات و 
دس��تاوردهای طرح احیا و فعال سازی معادن 
کوچک و متوسط هم افزایی و هم سویی نهادها 
و س��ازمان های دولتی و همچنین تشکل های 

بخش خصوصی است. 
بخ��ش عمده ای از موفقیت این طرح مرهون 
همراهی با تشکل هاس��ت و به طور قطع با قوت 

و انسجام دنبال می شود.  
در ه��ر ام��ری اگ��ر هماهنگی و هم س��ویی 
نهادها و س��ازمان های ذی ربط وجود داش��ته 
باشد، به طور حتم جهش و تحولی شایان اتفاق 
خواهد افتاد. در این طرح نیز سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی کشور و شرکت 
تهی��ه و تولید مواد معدنی ایران با پش��تیبانی 
معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و همچنین همکاری س��ازمان های استان ها با 
عق��د ۳2 تفاهمنامه هم��کاری در زمینه های 
مختل��ف ازجمله س��رمایه گذاری، تامین مالی، 
آموزشی و پژوهش��ی و استارت آپ ها همکاری 

خوبی داشتند. 
به این ترتیب بس��تر مشارکت بی سابقه اکثر 
نهاده��ای معدنی دولت��ی و غیردولتی در این 

طرح ملی فراهم شده است.  
خ��وب  هم��کاری  از  می ت��وان  ادام��ه  در 
صن��دوق  مث��ل  مختلف��ی  س��ازمان های 
بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی، مرکز 
تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران، س��ازمان 
زمین شناسی و اکتش��افات معدنی، تشکل ها و 
انجمن های بخش خصوصی مانند کمیس��یون 
مع��دن و صنایع معدنی ات��اق بازرگانی ایران، 
خانه معدن، انجمن سنگ ایران، انجمن صنفی 
شن و ماس��ه تهران، انجمن زغال سنگ ایران، 
انجمن س��نگ آهن، اتحادیه حفاران غیرنفتی، 
انجمن های سرب و روی، انجمن صنعت نسوز 

و انجمن مس نام برد.

 سیدرضا عظیمی
   مجری طرح احیا، فعال سازی 
و توسعه معادن کوچک 

 منیر حضوری: 
ای��ران  ب��رای  واردات ماش��ین آلات  ام��روز 
به شدت سخت شده است، به ویژه اینکه قیمت 

ماشین آلات دست دوم با نو برابری می کند. 
دراین بین یکی از رس��الت های اصلی توسعه 
بخ��ش مع��دن حمای��ت از تولید کننده ه��ای 

ماشین آلات است.
برای اینکه تولید داخل شکل گرفته و  واردات 
ماش��ین آلات معدنی کاهش پیدا کند، صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی سعی 
ک��رده حامی تولید کنندگان داخلی باش��د. در 
این  بی��ن اگر تولید کننده ماش��ین آلات بتواند 
مبلغ کمی را به عن��وان آورده خود برای تولید 
ماشین آلات داش��ته باشد، صندوق بیمه از آن 

حمایت کامل می کند. 
بن��ا ب��ه گفت��ه فری��د دهقان��ی، مدیرعامل 
این صن��دوق ب��رای اینک��ه از تولیدکنندگان 
و متقاضی��ان ماش��ین آلات معدنی در کش��ور 
حمای��ت هم زمان ش��ود، صندوق بیمه س��عی 
کرده نگرانی تولید کننده را از منظر تامین پول 

بابت ساخت ماشین آلات رفع کند.  
یکی دیگر از کارکردهای صندوق بیمه کمک 
به فعال س��ازی معادن کوچک اس��ت،  معادنی 
که می توانند به رش��د ص��ادرات کمک کنند و 

اشتغال کشور را افزایش دهند. 
ب��ا توجه به هم��ه اینها صن��دوق بیمه برای 
دس��تیابی به رس��الت خ��ود به ط��ور حتم به 
افزایش سرمایه نیاز دارد.  چندی پیش خداداد 
غریب پور، رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره 
به اینکه براساس برنامه ریزی ها، امسال سرمایه 
صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای 
معدن��ی ب��ه ۳۵۰ میلی��ارد توم��ان )۳ برابر( 
می رسد، اظهار کرد: س��رمایه این صندوق، در 
چارچ��وب حمایت از بخش خصوصی با رش��د 
۳ برابری به ۵۰۰ میلیارد تومان خواهد رسید. 
 روزنام��ه »روزگار مع��دن« درب��اره اهمیت 
افزایش س��رمایه صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی، نق��ش و کارکرد آن برای 
معدن��کاران گزارش��ی تهیه ک��رده ک��ه در زیر 

می خوانید. 
ص�دوربیمهنام�هت�اس�قف4هزار�

میلیاردریال
عض��و  س��نایی،  صاب��ر 
بیمه  صندوق  هیات مدیره 
سرمایه گذاری فعالیت های 
»روزگار  ب��ه   معدن��ی 
تخصیص  گف��ت:  معدن« 
ب��ه  تس��هیلات  س��ود 
ش��رکت های دانش بنی��ان و همچنی��ن صدور 
بیمه نامه ها تا سقف ۴هزار میلیارد ریال از اهم 

برنامه های امسال صندوق است. 
س��نایی با اش��اره به افزایش س��رمایه صندوق 
گفت: این صندوق در زمینه توس��عه فعالیت ها 
در س��ال ۹8 توانس��ت در ارتباط با اخذ مجوز 
افزای��ش س��رمایه ۳۵۰ و ۵۰۰ میلیارد تومانی 
اقدام کند، هم اکنون نیز میزان س��رمایه ۱۴2 
میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومانی صندوق به ۳۵۰ 
میلی��ارد تومان رس��یده و قرار اس��ت به ۵۰۰ 
میلیارد تومان و سپس به ۱۰۰۰میلیارد تومان 
از محل آورده نقدی سهامدار عمده )ایمیدرو( 

تا پایان سال جاری افزایش پیدا کند.
او تاکید کرد: افزایش سرمایه صندوق می تواند 
نقش بس��یار مهم��ی در توس��عه فعالیت های 
معدنی داشته باش��د.عضو هیات مدیره صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی افزود: 
صندوق بیمه از ابتدای تاس��یس خود یک نهاد 
 حاکمیتی در اختیار بخش خصوصی و تعاونی 

بوده است. 
این صندوق در س��ال های گذش��ته هیچ گونه 

خدماتی به شرکت های دولتی و خصولتی ارائه 
نداده اس��ت و این سیاست باعث شده صندوق 
بخش خصوص��ی  توانمند س��ازی  راس��تای  در 

حرکت کند.
در� صن�دوق معدن�ی برنامهه�ای

سالجاری
بیم��ه  صن��دوق  هیات مدی��ره  عض��و 
سرمایه گذاری فعالیت های معدنی با برشمردن 
برنامه ه��ای معدن��ی این صن��دوق اظهار کرد: 
ازجمل��ه برنامه های در دس��ت اق��دام صندوق 
می توان از ص��دور بیمه نامه ها به ارزش ۴هزار 
میلیارد ریال برای بخش خصوصی، حمایت از 
استارت آپ های معدنی و صنایع معدنی مرتبط، 
تن��وع در خدمات ازجمله اعطای بیمه نامه های 
اعتباری برای تامین منابع مالی از بازار سرمایه، 
صدور انواع بیمه نام��ه موردنیاز در کل زنجیره 
ارزش فعالیت های معدنی و همچنین گسترش 
 CRM مکانیزاس��یون صندوق و تکمیل پروژه
نام برد. س��نایی با اش��اره به ط��رح برنامه های 
کم��ک به مع��ادن کوچ��ک نیز تصری��ح کرد: 
افزای��ش حمایت ه��ا در چارچوب ط��رح احیا 
معادن کوچک مقیاس و افزایش سرمایه صندوق 
از دیگر اقدامات صندوق در س��ال جاری است. 
عضو هیات مدیره صندوق بیمه سرمایه گذاری 
افزایش  فعالیت های معدنی خاطرنش��ان کرد: 
تولی��د در مجتمع ه��ای معدنی حمایت ش��ده 
توس��ط صندوق و راه ان��دازی چندین معدن با 
اولویت موردنظر وزارت صنعت، معدن و تجارت 
 از بهتری��ن دس��تاوردهای این صن��دوق بوده 

است. 
س��نایی با اش��اره به برنامه های س��ال جاری 
صندوق تصریح کرد: افزایش س��رمایه،کاهش 
زم��ان ارائ��ه خدم��ات، تخصیص یارانه س��ود 
و  دانش بنی��ان  ش��رکت های  ب��ه  تس��هیلات 
همچنین ص��دور بیمه نامه ها تا س��قف ۴هزار 
 میلیارد ریال از اهم برنامه های امسال صندوق 

است.

معدننیازمندحمایت�
رئیس  به��رام ش��کوری، 
و  مع��ادن  کمیس��یون 
ات��اق  معدن��ی  صنای��ع 
بازرگانی ایران با اشاره به 
بخ��ش  توانمندی ه��ای 
معدن به »روزگار معدن« 
گفت: مع��دن بخش پر پتانس��یلی اس��ت که 
می تواند در افق ۱۴۰۴ به تکمیل زنجیره تولید 
کم��ک کند. این بخش توانای��ی آن را دارد که 
حدود ۶۰ درصد از درآمدهای نفتی کش��ور را 

محقق کند. 
دراین بی��ن اگر بتوانیم اکتش��افات را تکمیل و 
ذخای��ر را بیش��تر کنیم، در نتیج��ه می توانیم 

شاهد رشد اقتصادی کشور باشیم.  
ش��کوری با اش��اره به اهمیت نق��ش صندوق 
بیم��ه فعالیت ه��ای معدن��ی گف��ت: صندوق 
ب��ا حمایت ه��ای مختلف��ی ک��ه از معدنکاران 
انجام می دهد، می توان��د در راه اندازی معادن، 
اکتشاف، اس��تخراج و رش��د فرآوری محصول 

معدنی نقش خوبی را ایفا کند. 
او ب��ا اش��اره ب��ه نق��ش مع��ادن کوچک در 
اقتصاد گفت: بخش عم��ده ای از معادن یعنی 
ح��دود ۳ . ۹8 درص��د را مع��ادن کوچ��ک و 
متوس��ط تش��کیل می دهند که بنیه اقتصادی 
ق��وی و محسوس��ی ندارن��د.  درنتیج��ه اگ��ر 
بخواهی��م اتفاقات خوبی در ح��وزه معدن رقم 
 بخورد، بای��د به این بخ��ش از معادن کوچک 

کمک کنیم.
وی ب��ا اش��اره ب��ه وضعیت مع��ادن کوچک 
در جه��ان گفت: این مع��ادن در دنیا هم مهم 
هس��تند کم��ا اینکه بر اس��اس تحلی��ل بانک 
جهانی از ۵ شغلی که در دنیا ایجاد می شود، ۴ 

مورد متعلق به معادن کوچک است.
 این مهم نش��ان دهنده آن اس��ت که چقدر 
مع��ادن کوچ��ک در ح��وزه اش��تغال، تولید و 
ارزآوری ب��رای کش��ور س��هم دارند. درس��ت 

اس��ت که واحد های معدنی کوچک و متوسط  
به صورت مس��تقیم محصولی صادر نمی کنند؛ 
ول��ی در ص��ادرات صنایع بزرگ نقش بس��یار 

موثری دارند. 
اهمیتمعادنکوچک�

شکوری با اظهار اینکه موفقیت اتحادیه اروپا 
در سایه صنایع کوچک بوده است، خاطرنشان 
ک��رد: بی��ش از ۹۷ درصد واحده��ای تولیدی 
در اتحادی��ه اروپ��ا را این نوع صنایع تش��کیل 
می دهن��د که برای اقتصاد نقش مهمی را بازی 

می کنند.
 در کش��ور م��ا هم بخش اعظم��ی از معادن 
را معادن کوچک و متوس��ط تشکیل می دهند 
که متاس��فانه بیش از ۵۰ درصد این معادن به 

دلایل مختلف تعطیل یا غیرفعال هستند. 
وی با اشاره به کارکردهای صندوق و اهمیت 
آن گفت:  هدف اولیه ایجاد صندوق بیمه کمک 
به رش��د حوزه اکتشاف کشور بود.  صندوق به 
فعالان معدن��ی کمک  کرده، هزینه اکتش��اف 
آنه��ا را می داد تا اگر به ماده معدنی رس��یدند 
و گواه��ی کش��ف دریافت کردن��د، پولی که از 

صندوق گرفته بودند را برگردانند. 
حت��ی اگر آنها ب��ه ذخیره ای نمی رس��یدند، 
صندوق بیمه پول را س��وخت می کرد و سفره 
محدوده معدنی بس��ته می شد تا نفر دومی در 

اکتشاف آن منطقه سرمایه گذاری نکند. 
افزای�شبودجهصن�دوقتا�1000

میلیاردتومان
شکوری با اش��اره به بودجه هایی که تاکنون 
در اختی��ار صن��دوق گذاشته ش��ده، تصری��ح 
ک��رد: اوای��ل س��رمایه ثبت��ی صن��دوق ۱۱۰ 
میلیارد تومان بود، در دوره مهدی کرباس��یان 
به عنوان رئی��س هیات عامل ایمی��درو و یکی 
از مدی��ران خوش فکر ب��ه ۱۵۰ میلیارد تومان 
افزای��ش یافت و بعد از آن خ��داداد غریب پور، 
 س��رمایه صندوق را ب��ه ۳۵۰ میلی��ارد تومان 

افزایش داد. 
ام��روز در برنامه هاس��ت که این س��رمایه به 
۵۰۰ ت��ا ۱۰۰۰ میلی��ارد توم��ان افزایش پیدا 
کند. او تاکید کرد: با سپرده گذاری این پول در 
بانک های کش��ور می توانیم تسهیلاتی را برای 
اکتشاف،  استخراج و فرآوری در اختیار فعالان 

اقتصادی حوزه معدن قرار دهیم. 
وی در ادامه به کارکردهای صندوق اشاره و 
بیان کرد: ای��ن مرکز بیمه نامه و ضمانت صادر 
می کند و بانک ها هم تس��هیلات لازم را به آن 

می دهند. 

بیمه، کمک رس��ان  به این ترتی��ب صن��دوق 
اصلی ب��ه تولید کنندگان س��اخت تجهیزات و 
ماش��ین آلات معدنی و کارخانه ای داخل کشور 

است. 
همچنین ب��رای راه اندازی واحدهای فرآوری 
یارانه هایی را به فعالان معدنی پرداخت می کند 
تا آنها بتوانند برای معدن خود کارخانه فرآوری 

راه اندازی کنند. 
او با تاکید بر اینکه باید س��رمایه صندوق را 
افزای��ش داد، تصریح ک��رد: ازآنجایی که در هر 
بخش��ی صن��دوق ورود کرده و کمک رس��انی 
می کند، بنابراین باید س��رمایه چنین مراکزی 
را بیش��تر از اینه��ا افزای��ش داد. گاهی فعالان 
معدن��ی کش��ور با این اع��داد و ارق��ام و حتی 
۱۰۰۰ میلیارد تومان ه��م نمی توانند کاری از 

پیش ببرند. 
ش��کوری تاکید ک��رد: وقت��ی می گوئیم که 
مع��دن می تواند چند برابر درآم��د نفتی برای 
کش��ور ارزآوری کند باید منابع کشور را برای 

آن هزینه و از بخش معدن حمایت کنیم. 
وی ادام��ه داد: س��ال گذش��ته ۳۳ درصد از 
ص��ادرات غیرنفتی ما را معدن و صنایع معدنی 
تش��کیل دادند که این عدد قابل توجه است و 
نشان می دهد اگر به این بخش رسیدگی شود، 
می توان��د قابلیت درآمدزایی ریال��ی و ارزی را 
برای کش��ور بیش از میزان��ی که فکر می کنیم 

به ارمغان بیاورد. 
�0.5 از کمت�ر ذخای�ر اس�تخراج

درصد
رئیس کمیس��یون مع��ادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگان��ی ایران با بی��ان اینکه ایران یک 
درصد از مس��احت، جمعیت و ذخایر دنیا را در 
اختیار دارد، گفت: متاس��فانه از ذخایر موجود 

نتوانسته ایم به درستی استفاده کنیم. 
درحالی ک��ه روال طبیعی در دنیا این اس��ت 
ک��ه بین ۳ ت��ا ۵ درص��د ذخایر را اس��تخراج 
می کنن��د و به تبع آن زنجیره مواد معدنی خود 
را پایه گذاری می کنند؛ اما در کشور ما این مهم 

کمتر از ۵ . ۰ درصد است. 
 ش��کوری ادام��ه داد: تولید م��واد معدنی ما 
۳۹۰ ت��ا ۴۰۰ میلیون تن اس��ت، درصورتی که 
این رق��م حداقل باید ۳ تا ۵ برابر افزایش پیدا 
کند. به تبع آن بخش مع��دن و صنایع معدنی 
هم نه تنها ۶۰ درصد بلکه چند برابر درآمدهای 
نفتی را برای کش��ور به ارمغان می آورد. لازمه 
این مهم آن اس��ت که به بخش معدن اهمیت 

داده و حمایت های لازم انجام شود. 

بهرام شکوری: امروز در برنامه هاست که سرمایه صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی به 500 تا 

1000میلیارد تومان افزایش پیدا کند. با سپرده گذاری 
این پول در بانک های کشور می توانیم تسهیلاتی را برای 
اکتشاف،  استخراج و فرآوری در اختیار فعالان اقتصادی 

حوزه معدن قرار دهیم
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مدیرعامل جدید مجتمع 
مس سونگون معرفی شد

در مراسمی با حضور جمعی از مسئولان استانی 
و کشوری، »علی بیات ماکو« به عنوان مدیر جدید 
ش��رکت مس آذربایجان )مجتمع مس س��ونگون( 
معرفی ش��د. به گزارش ایس��نا، در این مراسم که 
با حضور مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران، 
استاندار آذربایجان شرقی و سایر مسئولان استانی 
برگزار ش��د، از خدمات و تلاش های رضا شریفی، 
مدیرعامل پیشین شرکت مس آذربایجان )مجتمع 
مس س��ونگون( قدردانی شده و علی بیات ماکو به 

عنوان مدیرعامل جدید این شرکت معرفی شد.
علی بیات ماکو مدیرعاملی هلدینگ فولاد متیل 

را در کارنامه خود دارد.

مجلس به فکر حل مشکلات 
صنایع است

عضو کمیسیون آب و کشاورزی مجلس شورای 
ضم��ن بازدید از خط تولی��د ذوب آهن اصفهان در 
جلسه ای با مدیران این مجموعه بزرگ صنعتی به 

گفت وگو و تبادل نظر پرداخت.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ذوب آه��ن اصفهان، 
حجت الاس��لام والمس��لمین محمدتق��ی نقدعلی 
گفت: به دلیل ۱۰ س��ال خدمت در منطقه لنجان 
با مسائل مختلف این ش��رکت و پیشرفت های آن 

آشنا هستم.
وی افزود: توضیحات مس��ئولان نش��ان می دهد 
ذوب آه��ن در زمینه های مختلف پیش��رفت های 

خوبی داشته است.
عضو کمیسیون آب و کشاورزی مجلس شورای 
اس��لامی، تاکید کرد: بعضی از مش��کلات موجود 
در صنع��ت و دیگ��ر بخش ها ناش��ی از اش��کالات 
واگذاری ها و نحوه مدیریت اس��ت ک��ه باید مورد 

اصلاح و توجه قرار گیرد.
نقدعلی ب��ا بیان اینکه مس��ائل مربوط به تولید 
و آب مصرف��ی این ش��رکت به لح��اظ فعالیت در 
کمیس��یون آب وکشاورزی برایم مهم است، افزود: 
خ��ام فروش��ی در بخش م��واد اولیه در کش��ور و 
مش��کلاتی که در این زمینه برای ذوب آهن پیش 
آمده نگران کننده اس��ت و باید در کش��ور به فکر 

مزیت ها و ارزش افزوده باشیم.
وی رفع نیاز ش��رکت های تولیدی از جمله ذوب 
آه��ن درب��اره تامین م��واد اولیه را حای��ز اهمیت 
دانس��ت و گفت: مجلس شورای اسلامی در امسال 
ک��ه با عنوان جهش تولید نامگذاری ش��ده به فکر 
تامین مواد اولیه و رفع مش��کلات مختلف صنایع 

است.
مهدی نصر، معاون برنامه ریزی و توسعه شرکت 
ذوب آهن اصفهان هم در این جلس��ه با بیان اینکه 
آب مصرفی کارخانه در دهه ۷۰ با تولید به مراتب 
کمت��ر از زمان فعلی حدود ۳۵ میلیون متر مکعب 
بود، گفت: در سال۹۸ میزان آب مصرفی کارخانه 
به ح��دود ۱۷ میلیون متر مکع��ب یعنی کمتر از 

نصف مصرف قبلی کاهش یافته است.
وی با تش��ریح اقدامات کارخانه در جهت صرفه 
جوی��ی و کاهش مصرف آب ب��ه اقداماتی از قبیل 
خری��د و انتقال پس��اب ش��هر های مج��اور مانند 
فولادش��هر، ایمان ش��هر، فلاورجان و زرین شهر و 
هزینه های بالای آن اشاره کرد و افزود: در کنار این 
اقدامات، مبلغی نیز از س��وی این شرکت به عنوان 
سازگاری با کم آبی وکمک به کشاورزان به حساب 

استانداری اصفهان پرداخت شده است.
همچنی��ن فری��د مخت��اری، مدی��ر مهندس��ی 
بهره ب��رداری ش��رکت ذوب آه��ن اصفه��ان گفت: 
درحال حاضر ای��ن مجموعه با کمب��ود مواد اولیه 
س��نگ آهن درشت دانه روبه رو است که امیدواریم 
با تامین مواد اولیه، کوره بلند ش��ماره یک شرکت 

نیز راه اندازی شود.
 مه��رداد اس��ماعیلی، مدیر آبرس��انی ش��رکت 
ذوب آهن اصفهان در این جلسه، گفت: ذوب آهن 
از ده��ه۷۰ ب��ه بعد و همزمان با بروز خشکس��الی 
اقدام��ات متنوعی در زمین��ه صرفه جویی وکاهش 
آب مصرف��ی کارخانه انج��ام داده و درحال حاضر 
نی��ز با وجود افزایش تولی��د، میزان مصرف آب رو 
ب��ه کاهش اس��ت و در دوره اخیر ای��ن کاهش به 

۵۰درصد رسیده است.
علیرضا امیری، مدیر روابط عمومی ذوب آهن نیز 
با اش��اره به ظرفیت تولید شرکت و مسئولیت های 
اجتماع��ی آن از نماین��ده خمینی ش��هر و س��ایر 
نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی درخواس��ت 
کرد که در جهت رفع مشکلات این مجتمع عظیم 
صنعتی ازجمله تامین مواد اولیه آن تلاش کنند تا 
این شرکت با ظرفیت کامل تولید به اشتغالزایی و 

رفع نیاز های داخلی و ایجاد ارزش افزوده بپردازد.

انجم��ن تولیدکنن��دگان ف��ولاد ای��ران در نام��ه ای به 
مدیرعامل ش��رکت ب��ورس کالای ایران، خواس��تار کنار 
گذاش��تن رویه ابط��ال معام��لات فولاد در ب��ورس کالا 
شده اس��ت. انجمن فولاد، ابطال معاملات فولاد به دلیل 
»عدم رعایت س��قف قیمتی دلخواه سیاس��ت گذاران« را 
»روی��ه ای همه س��ر باخ��ت« و »التهاب آفرین« توصیف 
کرده اس��ت ک��ه ه��م ب��ه کارخانه ه��ای مصرف کننده 
ش��مش ف��ولادی )ن��وردکاران( و ه��م ب��ه کارخانه های 
آس��یب  ش��مش(  )تولیدکنن��دگان   عرضه کنن��ده 

می زند.
ب��ه گ��زارش چی��لان، انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد 
ب��ه مدیرعام��ل ب��ورس کالا ی��ادآور ش��ده اس��ت ک��ه 
یک��ی از سیاس��ت های اصول��ی تنظی��م ب��ازار، پرهیز از 
ابط��ال معام��لات در ب��ورس کالا به دلیل ع��دم رعایت 
س��قف دلخ��واه سیاس��تگذاران اس��ت که ب��ورس کالا 
 در این ب��اره هم��واره ب��ا مواض��ع انجم��ن ف��ولاد موافق 

بوده است.
انجمن فولاد در زمین��ه تامین نیاز کارخانجات نوردی 
از یک س��و و لزوم حفظ سطح مطلوب عرضه های شمش 
ف��ولادی در هفته های آتی از س��وی دیگر، از بورس کالا 
درخواس��ت کرده اس��ت که »رویه غلط ابطال معاملات 

به دلیل آنچه که قیمت های بالاتر از س��قف مورد انتظار 
عنوان می ش��ود، اصلاح گردیده و از این به بعد شاهد این 

تصمیمات التهاب آفرین در بورس کالا نباشیم«.
مت��ن کامل نام��ه انجمن فولاد به مدیرعامل ش��رکت 

بورس کالای ایران به شرح زیر است: 
جناب آق��ای دکت��ر س��لطانی نژاد؛ مدیرعامل محترم 

شرکت بورس کالای ایران
باسلامواحترام

همانگونه که اس��تحضار دارید ای��ن انجمن در ماه های 
گذشته مکررا تلاش کرده است تا سیاست های صحیح و 
مبتنی بر واقعیات را به مسئولان تنظیم بازار فولاد کشور 
پیشنهاد و ارائه کند تا با به کارگیری آنها در شرایط فعلی 
اقتصاد کش��ور، بتوان تلاطم بازار فولاد نس��بت به سایر 

کالاها و بازارهای موازی را به حداقل رساند.
یک��ی از این سیاس��ت های اصول��ی، پرهی��ز از ابطال 
معاملات در بورس کالا به دلیل عدم رعایت سقف دلخواه 
سیاس��تگذاران بوده اس��ت و بورس کالا نی��ز در این باره 

همواره با مواضع انجمن موافق بوده است.
 لیک��ن در هفته ه��ای اخیر به ویژه در عرضه ش��مش 
فولادی مورخ ۱۸ تیر ۹۹ ش��اهد بازگشت رویکرد ابطال 
معاملات، این بار از س��وی ب��ورس کالا بوده ایم که باعث 

تعجب این انجمن و تولیدکنندگان فولاد کش��ور ش��ده 
است! 

جنابعالی ب��ه خوبی آگاهی دارید ک��ه ابطال معاملات 
ب��ه وی��ژه در محص��ولات میان��ی مثل ش��مش، رویه ای 
همه س��ر باخت اس��ت، چه برای کارخانه مصرف کننده 
ک��ه امکان تامی��ن مواد اولی��ه اش را از دس��ت می دهد، 
چه ب��رای کارخان��ه عرضه کننده ک��ه برنامه ریزی تولید 
و نقدینگ��ی و ف��روش آن ب��ر هم می خ��ورد و چه برای 
دولت و بورس کالا که مجبور به کنترل دس��توری قیمت 
ش��ده اند حال آنکه به دلیل تش��دید تقاضا در عرضه های 
 بع��دی، تبع��ات این ام��ر در بلن��د م��دت نتیجه عکس 
خواهد داد. بنابراین ضمن درک شرایط و فشارهای وارده 
به آن ش��رکت در برهه حساس کنونی و در زمینه تامین 
نی��از کارخانجات نوردی از یک س��و و لزوم حفظ س��طح 
مطل��وب عرضه های ش��مش در هفته های آتی از س��وی 
دیگر، مجدانه خواهش��مند اس��ت با آینده نگری و تعامل 
موثر با مسئولان بالادستی، ترتیبی اتخاذ فرمایید که رویه 
غلط ابطال معاملات ب��ه دلیل آنچه که قیمت های بالاتر 
از سقف مورد انتظار عنوان می شود، اصلاح شده و از این 
 به بعد ش��اهد این تصمیمات التهاب آفرین در بورس کالا 

نباشیم.

مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان، با اعطای یک میلیارد ریال کمک 
بلاعوض برای تجهیز آمبولانس های اوژانس نیشابور موافقت کرد.

به گزارش روابط عمومی ش��رکت فولاد خراس��ان، ب��ا توجه به نیاز 
آمبولانس های فوریت های پزش��کی نیش��ابور ب��ه تجهیزاتی از قبیل 
کپس��ول اکس��یژن، مانیتور علایم حیاتی و... به ویژه ضرورت تسریع 
در خدمت رس��انی به مبتلایان به کرونا، کس��ری غفوری، مدیرعامل 
 ف��ولاد خراس��ان ای��ن مبلغ را ب��ه »علوم پزش��کی نیش��ابور« هدیه 

کرد.
گفتنی اس��ت »مجتمع فولاد خراس��ان« از ابتدای ش��یوع بیماری 
کویید-۱۹ در زمینه رس��الت اجتماعی خود، به صورت مس��تمر و در 
چندی��ن مرحله به تامی��ن نیازهای ضروری از جمل��ه مواد ضد عفونی 
کننده، لباس های محافظ و تجهیزات حفاظت فردی برای کادر فداکار 
درمان و نیز مش��ارکت در پویش های »کمک معیش��تی« به آس��یب 

دیدگان کرونا اقدام کرده است.
کس��ری غف��وری، مدیرعامل فولاد خراس��ان با بیان اینک��ه باید با 
ه��م و در کن��ار یکدیگر بر این بیماری مهلک غلب��ه کنیم، بیان کرد: 
فولاد خراس��ان، به امید پروردگار تا پایان این مسیر و انشاءالله نمایان 
ش��دن لبخند س��لامتی بر چهره مردم کش��ورمان، به وی��ژه در کنار 
شهرستان های نیش��ابور، فیروزه و زبرخان به ایفای رسالت اجتماعی 

خود ادامه خواهد داد.

درخواست انجمن فولاد از مدیرعامل بورس کالا

رویه ابطال معاملات فولاد کنار گذاشته شود 
هدیه یک میلیاردریالی فولاد خراسان 

برای تجهیز آمبولانس های اورژانس
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به اعتقاد به��روز برنا، متاس��فانه امروز افراد 
غیرمتخص��ص مع��دن را یک بن��گاه زود بازده 
می بینن��د و ذوب آهن��ی ک��ه معدن نداش��ته 
باش��د مثل این است که دس��ت روی گلویش 

گذاشتند. 
آنچه در ادامه می خوانید گفت وگویی با نایب 
رئیس هیات مدیره ش��رکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران، پیرامون مش��کلات کمبود مواد 

اولیه صنایع به ویژه ذوب آهن اصفهان است.
در� اصفه�ان ذوبآه�ن نق�ش از 

اکتشافاتمعدنیکشوربگویید.
در دهه س��ی، ایجاد ذوب آهن در کش��ور به 
عنوان یکی از مجموعه های مدرن مطرح ش��د. 
برنامه ریزی ش��ده بود تجهیزات این شرکت از 
کش��ور آلمان خریداری شود. بسیاری از کارها 
نیز انجام شد و در کرج هم محدوده ای در نظر 
گرفته بودن��د که ذوب آهن آنجا ایجاد ش��ود، 
یکس��ری مطالعات نیز ب��رای تامین مواد اولیه 
انجام شد، اما به دلایلی این صنعت را به ایران 

ندادند. 
در ده��ه چهل ب��ا توجه به اینک��ه ما ذخایر 
زی��ادی از گاز و انرژی ه��ای دیگ��ر داش��تیم، 
ذوب آه��ن را از روس��یه وارد کردن��د. با آمدن 
ذوب آه��ن به کش��ور و انتخاب مح��ل آن در 
اس��تان اصفهان، ضرورت اکتش��اف در کش��ور 

برای تهیه مواد اولیه آن بسیار الزامی بود. 
تصور من این اس��ت که س��اخت ذوب آهن 
اصفهان، نقطه عطفی برای اکتش��افات معادن 
کش��ور ش��د، زیرا ب��ه ذوب آهن نیاز داش��تیم 
تا س��نگ آهن، زغال س��نگ و نس��وز کش��ف 
کنی��م، چراکه برای تولی��د محصولات فولادی 
و آجره��ای کوره ها به نس��وز احتی��اج بود. به 
آهک به عنوان یک کمک ذوب نیاز داش��تیم و 
همچنین مواد معدنی دیگر. مجموع اینها باعث 

شد که ایران به اکتشاف توجه کند. 
روس ه��ا در ایران مرکزی و در آن ش��رایط 
زمین شناس��ی ما ساکن و ش��روع به کار کردند 
و هم در زمینه زغال س��نگ و هم س��نگ آهن، 
اتفاقات خوبی افتاد، زیرا در آن زمان نیروهای 
خوب��ی در کنار روس ها رش��د کردند و انتقال 

تجربه شد. 

درحال حاض��ر هم نیروهای م��ا دانش خوبی 
دارند، ولی نسل هایی که بازنشسته شدند جزء 
افتخارات آن موقع به ش��مار می آیند و باید از 

آنها استفاده شود.
بنی��ان صنای��ع کش��ور براس��اس ذوب آهن 
اصفهان گذاش��ته شد. به طور کلی برای اینکه 
مع��ادن معن��ا پیدا کنن��د 4حلقه نیاز اس��ت: 
)اکتشاف، معدن، فرآوری و صنایع معدنی( اگر 
این 4حلقه هماهنگ نباش��ند با مشکل روبه رو 

خواهیم شد. 
اگر فقط اکتشاف کنیم، کاری انجام نشده و 
فقط منجر به کش��ف شده است. اگر حلقه دوم 
را به کار آوریم یعنی مع��دن کاری کنیم جایی 
ب��رای بردن نداری��م و مجبور به خام  فروش��ی 
می ش��ویم ک��ه آن ه��م ارزش اف��زوده ندارد. 
ارزش اف��زوده زمانی ش��روع می ش��ود که مواد 

اولیه به محصول نهایی تبدیل شوند. 
با توج��ه به صحبت هایی ک��ه عنوان کردید 
اگر م��واد معدن��ی تبدیل به محص��ول نهایی 
نشود، بلااس��تفاده است و فقط استخراج انجام 
گرفت��ه، چرا همچنان به عنوان مثال ذوب آهن 
اصفه��ان که تنه��ا تولیدکننده ری��ل در غرب 
آسیا اس��ت ماده اولیه محصول تمام استاندارد 
داخلی آن )س��نگ آهن( از بندر شهید رجایی 
صادر می ش��ود و واردات ریل را شاهد هستیم 
و به واقع تولید ایرانی را منتظر س��نگ ایرانی 

گذاشتند.
م��ا یکس��ری ضعف هایی در خودم��ان برای 
راهبری داریم. از زمانی که امیرکبیر نخستین 
قانون معادن را نوش��ت تاکنون بیش از ۱۰بار 

قوانین بخش معدن تغییر کرد. 
به واقع جایگاه معادن در کشور درست تعبیه 
نش��ده و این یک ضعف بزرگ و چالش  آفرین 
است. باید برای ارتقاء جایگاه معدن، کار اصولی 

انجام شود و تصمیم سازی ها جزیره ای نباشد. 
درحال حاض��ر در قان��ون معادن هر کس��ی 
می تواند ورود کند، متاسفانه تخصص در اینجا 

مطرح نیست. 
معدن کاری برای کس��انی که فکر می کنند 
مع��دن یک گنج اس��ت و خ��اک را کنار بزنند 
به چیزی می رس��ند یک مقوله است، اما برای 
متخصصین، معدن کاری یک هنر واقعی و ملی 

است. 
افراد غیرمتخصص مع��دن را یک بنگاه زود 
بازده می بینند در صورتی که این چنین نیست 
و ی��ک نس��ل بای��د کار کند تا چندین نس��ل 

بتوانند از آن استفاده ببرند.
 با ای��ن مقدمه فردی ک��ه می خواهد زودتر 
به پول برس��د، اگر در داخل کش��ور بفروش��د 
از آن س��ودی نمی برد، بنابراین س��عی می کند 
آن را به جایی ببرد که س��ریعا به پول برس��د 
بنابراین مس��یر صادرات مواد اولیه را در پیش 
می گیرد. این افراد حتی اس��تخراج معادن هم 
به درستی انجام نمی دهند و صرفا استخراج در 

قسمت های پرعیار را پیگیر هستند. 
درحال حاض��ر دپوه��ای معدن��ی، خود یک 
مع��دن به ش��مار می روند، اگر ب��ا یک فناوری 
نوین به س��راغ ای��ن دپوها برویم بس��یاری از 

پوچی ها در می آید.
معدندارانخواس�تاراینهستندکه�

سنگآهنبههمانقیمتجهانیازسوی
اینشرکتخریداریشودبهنظرشمادر
اینمیانمنافعملیکشورچهمیشود؟

من نایب رئیس هیات مدیره ش��رکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران بودم. به طور کلی این 
ش��رکت به دلیل تهیه م��واد معدنی ذوب آهن 

اصفهان بنا شد و این اسم را یدک می کشد. 
زمانی که ذوب آهن اصفهان بنا شد تشکیلات 

دیگری به نام تهیه و تولید مواد معدنی برپا شد 
که ذوب آهن آن را حمایت کند به همین دلیل 
م��ا اکنون بیش از 4میلیارد تن ذخایر قطعی و 
احتمالی آهن در کش��ور داریم که 4۲۰معدن 

آهن را شامل شود. 
ح��دود 4م��ورد از ای��ن مع��ادن در کلاس 
جهانی مطرح هس��تند. در آن زمان بخش های 
خصوص��ی توانمندی نداش��تیم و ناچ��اراً باید 
بخش های دولتی ورود پیدا می کردند، بنابراین 
معادن راه اندازی شدند تا ذوب آهن اصفهان را 

حمایت کنند. 
درحال حاض��ر تن��وع در اکتش��اف آه��ن و 
مزیت های آن در ایران در حال رشد است، زیرا 
ذوب آه��ن اصفهان، ده ه��ا ذوب آهن و فولادی 
دیگ��ری همچون فولاد مبارکه، خراس��ان، یزد 

و... را ایجاد کرد.
م��ا باید به ذوب آهن اصفه��ان به عنوان یک 
موضع صنایع معدنی ایران نگاه و به آن افتخار 
کنی��م. هر جایی که صنایع معدنی ایجاد ش��د 

موفق  تر عمل کردیم. 
در کل می توان��م بگویم ذوب آه��ن اصفهان 
اس��تخراج از معادن را به همگان آموزش دارد. 
بای��د با هم افزایی کاری کنیم که حال صنایع و 
معادن کشور به حال خوب تبدیل شود و رونق 

اقتصادی را شاهد باشیم
اگرصرفابهس�ودتوجهداشتهباشیم�

پسرش�دصنایعوجه�شتولیدچگونه
محققمیشود؟

مش��کل ما ضعف در سیاس��ت گذاری است، 
وقتی در انج��ام کارها از افراد خبره اس��تفاده 
نش��ود چالش های اینچنینی را شاهد هستیم. 
این موضوع مصداق بارز خود تحریمی اس��ت. 
مش��کلات بسیاری در کش��ور داریم پس نباید 
خودم��ان به آنها دامن بزنیم.  باید با هم افزایی 
کاری کنیم که حال صنایع و معادن کش��ور به 
حال خوب تبدیل شود و رونق اقتصادی را شاهد 
باشیم.اگر به این موضوع فکر نکنیم، قطعا چوب 
آن را خواهیم خورد. یکی از مصادیق آن همین 
ص��دور مداوم مجوز واحدهای فولادی جدید و 
 ی��ا تکمیل زنجیره ارزش از س��وی معدن داران 

است.

فع�ال� مع�دن چن�د درحالحاض�ر
سنگآهندرکشوروجودداردوچهمیزان

ازآندرداخلکشوراستفادهمیشود؟
براس��اس آمار س��ال ۱۳۹۷، تعداد ۲۲۵ معدن 
فعال داش��تیم، اما درحال حاض��ر به طور تقریبی 
ح��دود ۲۳۰ معدن فعال س��نگ آهن در کش��ور 
وج��ود دارد و هم اکنون ح��دود ۸۵ میلیون تن به 
صورت سالانه س��نگ آهن تولید می شود و از این 
میزان ۲۰ درص��د آن بدون ورود به چرخه تولید، 

صادر می شود. 
اش�تغالزاییکهتولیدمحص�ولنهایی�

نس�بتبهابتدایزنجیرهمیتواندداش�ته
باشدامریقابلتاملاست،نظرشمادراین

بارهچیست؟
هر چه در مسیر زنجیره جلوتر می رویم، خود به 
خود اش��تغالزایی مولدتر می شود. به عنوان مثال 
در زنجیره تولید آهن ابتدا معدن را داریم و سپس 
فرآوری و در ادامه کنسانتره، گندله، آهن، چدن، 
ورق فولادی، تیرآهن، ریل و.... از این مس��یر خود 
به خود اش��تغالزایی چشمگیری ایجاد می شود تا 
صنایع پایین دس��ت و بالا دست شکل بگیرند، اما 
وقتی صرفا به خام فروش��ی پرداخته ش��ود هیچ 
اشتغالزایی درس��تی انجام نمی شود و فقط دلال 
ب��ازی باعث ب��الا و پایین ش��دن قیمت ها و ایجاد 

رانت می شود. 
یکی از دلایلی که این همه فارغ التحصیل بیکار 

داریم نیز چنین مباحثی است.
وقت�ینمیگذارندذوبآه�ناصفهان�

رش�دکندوروبهروزریشههایماندهبرای
اینصنعتم�ادرراقطعمیکنن�دچهباید

کرد؟
ذوب آهنی که معدن نداش��ته باش��د مثل این 
است که دست روی گلویش گذاشتند. راه حل این 
است که با شرکتی مانند تهیه و تولید مواد معدنی 
که رس��التش همین اس��ت تعامل بسیار نزدیک 

داشته باشد.
 در معاون��ت معدنی به طور مرتب بخش��نامه ها 
در حال تغییر اس��ت و این تعدد بخشنامه ها باعث 
ایجاد رانت شده اس��ت. اگر یک بخشنامه قطعی 
نوشته شود که ملکه ذهن همگان باشد و بر اساس 

آن برنامه ها پیش رود مشکلات حل می شوند.

ذوب آهنی که معدن نداشته باشد مثل این است که 
دست بر روی گلویش گذاشتند. راه حل این است که با 

شرکتی مانند تهیه و تولید مواد معدنی که رسالتش همین 
است تعامل بسیار نزدیک داشته باشد

ذوبآهناصفهان،بانیبیمعدن
مشاور مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران عنوان کرد: 

گروهمعدن:
کمب��ود س��نگ آهن، کیمیای ام��روز صنایع فولادی ای��ران زمین، 
ظرفی��ت صنایع کش��ور از جمل��ه ذوب آه��ن اصفهان را با گذش��ت 
 بی��ش از نیم قرن تولید و اش��تغالزایی درخش��ان تحت الش��عاع قرار 

داده است.
این نعمت خدادادی مدتی اس��ت به جای اینکه روند تبدیل شدن 
به محصول نهایی را در پیش بگیرد به س��مت صادرات متمایل شده 
اس��ت. س��نگ آهن که نعمت خ��دادادی اس��ت از ذوب آهن اصفهان 
دری��غ می ش��ود و بنابراین تولی��د محصولاتی جدی��دی چون ریل و 
 همچنین اش��تغالزایی برای جوانان ایرانی از س��وی این کارخانه ابتر 

می ماند.
ب��ه گزارش ایس��نا، به اعتقاد بس��یاری از فعالان اقتص��ادی، برای 
فعال ماندن س��رمایه های ملی ایران زمی��ن، مانند ذوب آهن اصفهان 
باید سرمایه خدادادی کش��ور در اختیارشان قرار داده شود، از سوی 
دیگ��ر با توجه به اینکه حدود ۵۰درصد از محصولات نهایی ذوب آهن 
اصفهان به بیش از ۲۰ کش��ور دنیا صادر می شود این دستاورد بزرگ 
 در کن��ار خام فروش��ی مواد اولی��ه واقعا بی انصافی اس��ت و توجیهی 

ندارد.
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غلبه کرونا بر تولید فولاد

حضور چالش برانگیز 
دولت در اقتصاد

بخ��ش قابل توجه��ی از اقتصاد کش��ور به  طور 
مس��تقیم یا غیرمس��تقیم در اختی��ار دولت قرار 
دارد. ش��رکت های متع��ددی در ح��وزه معدن و 
صنای��ع معدنی به ظاهر به بخش خصوصی واگذار 
ش��ده اند، اما در عمل تحت اختیار دولت هستند. 
این مجموعه ها که خصولتی نامیده می ش��وند از 
انواع امتیازات ویژه برخوردار هس��تند. عموما آمار 
قطعی  درباره تعداد این ش��رکت ها، گردش مالی 
و سهم ش��ان در اقتصاد در دس��ترس نیس��ت. با 
این حال، وجود چنین شرکت هایی مانع پیشرفت 
بخ��ش خصوصی واقعی اس��ت، چراک��ه با وجود 
امتیازاتی که در اختیار دارند، امکان رقابت با آنها 
از می��ان می رود. حضور دول��ت در بنگاهداری را 
باید چالش��ی اساس��ی برای اقتصاد دانست. حال 
چنانچ��ه عملکرد این دس��ت مجموعه ه��ا را که 
اغلب با مدیریت دولتی اداره می ش��وند را بررسی 
کنیم درمی یابیم که بسیاری از آنها حتی عملکرد 
موفق��ی را از خ��ود ب��ه نمای��ش نمی گذارند.این 
عدم موفقی��ت در حالی حاصل ش��ده که امتیازات 
متعددی مانند بازار انحصاری فروش، تس��هیلات 
بانک��ی با بهره پایی��ن، منابع ارزان ان��رژی و... در 
اختی��ار آنه��ا قرار می گی��رد. دول��ت مجموعه ای 
ش��رکت تحت نظ��ارت خود داش��ته و قصد دارد 
به هر طریقی ش��ده زمینه ت��داوم فعالیت آنها را 
فراهم کند. در این میان، تمام سیاس��ت های خود 
را به گونه ای تدوین می کند که ش��رکت هایی که 
دولت در آنها ذی نفع است موفق باشند، اما اعطای 
این تسهیلات تاکنون چه نتیجه ای به دنبال داشته 
است؟ متاسفانه با مجموعه ای از شرکت ها با زیان 
انباشته روبه رو هس��تیم. درواقع، حضور دولت در 
اقتص��اد و فعالیت های تولیدی و صنعتی تنها یک 
نتیجه دارد و آن هم ورشکس��تگی بنگاه هاس��ت. 
به علاوه آنکه درنتیج��ه چنین دخالت هایی، رانت 
و فس��اد ایج��اد می ش��ود. در همین ح��ال باید 
خاطرنشان ساخت که این شرکت ها خودشان نیز 
با چالش هایی مانند نیروی انسانی مازاد و مدیران 
ناکارآمد روبه رو هس��تند. ب��دون تردید در فضای 
موجود ش��رکت های خصوصی امکان رش��د پیدا 
نمی کنن��د. در فضایی که ش��رکت های خصولتی 
کار می کنند؛ آنچنان رقابت نابرابر اس��ت که فضا 
برای ایجاد ش��رکت خصوصی ایجاد نخواهد شد. 
به علاوه آنکه آنقدر امتیازات در اختیار شرکت های 
خصولتی قرار می گیرد ک��ه هیچ واحد خصوصی 
نتوان��د با آنها رقابت کند. در تش��ریح اثرات نقش 
دولت در بخش معدن باید تاکید کرد که دخالت 
دول��ت در مس��ائل مختل��ف اقتص��ادی موج��ب 
می ش��ود معادن و صنایعی ک��ه در اختیار بخش 
خصوصی هس��تند در جایگاه رقیب بخش دولتی 
فعالی��ت کن��د. در نتیجه متولیان امر در مس��یر 
فعالیت آن س��نگ اندازی می کنند. به عنوان نمونه 
س��رمایه گذاران بخش خصوص��ی فعالیت خود را 
در معادن س��نگ آهن آغ��از کرده اند. اما دولت از 
آنه��ا می خواهد محصولات خ��ود را با قیمت های 
پایین تر از نرم جهانی به فروش برسانند. درنتیجه 
اعت��راض معدن��دارن نی��ز می گوین��د واحدهای 
ف��ولادی که اغلب هم جزو خصولتی ها هس��تند؛ 
ت��وان خرید ب��ا نرخ های جهان��ی را ندارند. بدون 
تردید این دس��ت اقدامات غیرمنطق��ی دولت با 
اعت��راض تولیدکنندگان روبه رو خواهد ش��د. اما 
به جای رفع مشکل با وضع عوارض صادراتی، آنهم 
به بهانه حمایت از تولید داخل، به خواس��ته خود 
می رس��ند. درواقع گویی دولت از س��رمایه بخش 
خصوص��ی زورگیری می کند. ای��ن وضعیت برای 
بس��یاری دیگر از صنایع نیز حاکم اس��ت. درواقع 
نبود قوانین ثابت موجب شده هیچ سرمایه گذاری 
به این حوزه ورود نکند. یا س��رمایه گذاران ترجیح 
می دهند ب��ه حوزه هایی که رقی��ب دولتی دارند 
ورود نکنند، چراکه آنقدر جلوی فعالیت صاحبان 
س��رمایه سنگ اندازی می کنند که مانع از فعالیت 
این فع��الان اقتصادی می ش��وند. درواقع ترجیح 
می دهند این دس��ت فعالیت ه��ا در انحصار دولت 

باقی بماند. 

 کامران وکیل
دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
محصولات معدنی ایران

 مرضیه احقاقی : 
اتحادیه جهان��ی ف��ولاد در آخرین گزارش 
خود، آم��اری از می��زان تولی��د جهانی فولاد 
)مربوط به ۶۴ کش��ور( را ارائه کرد. بنا بر این 
گ��زارش، میزان تولید فولاد خام جهان در ماه 
مه ۲۰۲۰ برابر ۱۴۸.۸ میلیون تن اعلام ش��د، 
این رقم در مقایس��ه با آمار تولید فولاد در ماه 
مه  س��ال ۲۰۱۹ افت ح��دود ۸.۷ درصدی را 

نشان می دهد. 
می��زان تولی��د ف��ولاد چی��ن در جای��گاه 
بزرگ ترین تولیدکننده فولاد جهان در ماه مه 
 برابر ۹۲.۳ میلیون تن گزارش شده است. این 
رقم در مقایس��ه با میزان تولید فولاد در سال 
۲۰۱۹، برابر ۴.۲ درصد افزایش یافته است. با 
این وجود، آمار تولید فولاد در س��ایر کشورها 
کاهش��ی بوده اس��ت. ژاپن در رده بزرگ ترین 
فولادس��ازان جهان ق��رار دارد، می��زان تولید 
فولاد خام این کش��ور در ماه مه  امسال با افت 
۳۱.۸ درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال 
۲۰۱۹ ب��ه ۵.۹ میلیون تن کاهش یافت. هند 
نیز جزو کشورهایی است که تولید فولاد خود 
را به شدت یعنی برابر ۳۹.۱ درصد کاهش داده 
است، این کش��ور در ماه مورد بحث فقط ۵.۸ 
میلیون تن ف��ولاد تولید کرد. در همین حال، 
می��زان تولید فولاد ک��ره جنوبی نیز با کاهش 
۱۴.۱ درصدی به ۵.۴ میلیون تن رسید. تولید 
فولاد در اتحادیه اروپا نیز کاهشی بود، مجموع 
تولید فولاد ازسوی کش��ورهای عضو اتحادیه 
اروپ��ا براب��ر ۱۰.۵ میلیون تن گزارش ش��ده 
اس��ت. این میزان تولید در مقایس��ه با ماه مه 
 سال ۲۰۱۹، افت ۲۶.۸ درصدی داشته است. 
ای��الات متحده نیز در ب��ازه زمانی مورد بحث 
فقط ۴.۸ میلیون ت��ن فولاد تولید کرد که در 
مقایسه با مدت مشابه سال ۲۰۱۹ حدود ۳۶.۶ 
درصد کاهش داشته است. مجموع تولید فولاد 
خام ازس��وی کشورهای C.I.S در ماه مه  برابر 
۸.۲ میلیون تن گزارش ش��ده که در مقایسه با 
س��ال ۲۰۱۹ حدود ۷.۶ درص��د کاهش یافته 
اس��ت. تولید فولاد برزیل نی��ز در همین بازه 
مورد بحث افت ۲۲.۶ درصدی داشت و به ۲.۲ 
میلیون تن رس��ید. در همین حال تولید فولاد 
خام ترکیه نیز با کاهش ۲۵.۸ درصدی به ۲.۳ 
میلیون تن رسید. از مجموع آمارهای یادشده 
می توان این طور نتیجه گرفت که صنعت فولاد 
در ش��رایط خوبی به سر نمی برد. برای بررسی 
دلایل این موضوع با کارشناسان صنعت فولاد 

گفت وگو کرده ایم.
کاه�ش�تولی�د،�سیاس�تی�منطق�ی���

است
کی��وان جعفری طهرانی، 
کارشناس بازار بین الملل 
در گفت وگ��و با »روزگار 
آم��ار  درب��اره  مع��دن« 
ف��ولاد  تولی��د  کاه��ش 
جه��ان در س��ال ۲۰۲۰ 
گف��ت: این افت تولید در م��اه ژوئن هم ادامه 
داش��ته، هرچند هنوز آمار رس��می آن منتشر 
نشده است. ش��یوع ویروس کرونا را باید علت 
اصلی این افت تولید دانست. پس از همه گیری 
این ویروس در س��طح بین المللی از یک س��و 
صنای��ع مصرف کنن��ده فولاد با رک��ود روبه رو 
شدند، در چنین شرایطی برخی تولیدکنندگان 
ف��ولاد، سیاس��ت کاه��ش تولی��د را در پیش 
گرفتند. از س��وی دیگ��ر، رعایت فاصله گذاری 
اجتماع��ی و همچنی��ن رعای��ت پروتکل های 
مربوط بهداش��تی زمینه کاهش تولید فولاد را 
فراهم کرد. قرنطینه ش��دن برخی کشورها در 
یک بازه زمانی و همچنی��ن قوانین مربوط به 
منع عبور و مرور نیز، در این افت اثرگذار بود. 
وی در ادام��ه خاطرنش��ان کرد: بیش��ترین 
مصرف فولاد ب��ه پروژه های ساخت وس��از باز 
می گ��ردد، از ابت��دای س��ال ج��اری میلادی 
رک��ود  ب��ا  ساخت وس��از  صنع��ت  تاکن��ون، 
قابل توجهی روبه رو شده است. همین موضوع 
را بای��د عل��ت اصل��ی کاهش تقاض��ای فولاد 
دانس��ت. جعفری طهرانی در ادامه گفت: سایر 
صنای��ع مصرف کنن��ده ش��مش ف��ولاد مانند 

محصولات طویل، ورق و HRC که در ساخت 
بدنه خودرو و لوازم خانگی کاربرد دارد، همگی 
به دلی��ل ش��رایطی که پیش آم��ده، با کاهش 

تقاضا و تولید روبه رو بوده اند.
 کاه��ش تقاضا برای خودرو در کش��ورهای 
اروپایی به ش��دت مشهود است. این افت تقاضا 
برای خ��ودرو در ای��الات متح��ده و ژاپن نیز 
به ش��دت مشهود اس��ت. موارد یادشده زمینه 
کاهش تقاضا را فراهم می کند. این کارشناس 
بازار فولاد افزود: این افت تقاضا تا کش��ف راه 
درمان یا واکس��ن این ویروس ادامه دار است، 
در ادامه نیز وارد فاز پس��اکرونا خواهیم ش��د 
که دوره رکود اقتصادی است. رکود اقتصادی 
در کش��ورهای مختل��ف بس��ته ب��ه وضعیت 
اپیدم��ی این ویروس، در کش��ورهای مختلف 
متفاوت اس��ت.در چنین موقعیتی، بس��یاری 
از فولادس��ازان مط��رح جه��ان در ماه ه��ای 
م��ارس، آوریل و م��ه  با هدف کنت��رل تقاضا 
 و عرض��ه، کوره ه��ای بلن��د خ��ود را خاموش 
کرده ان��د. به عنوان نمونه، کش��ورهای ژاپن و 
هندوس��تان، تعدادی از کوره های بلند خود را 
متوقف کردند، چراکه مازاد عرضه فولاد زمینه 
افت هرچه بیش��تر قیمت ها را فراهم می کند. 
درواقع، کاهش تولید، سیاس��تی اس��ت که به 
کنترل قیمت کالاهای اساس��ی اس��تراتژیک، 
قیم��ت  هیجان��ی  کاه��ش  مان��ع  و  منج��ر 
ف��ولاد می ش��ود. جعفری طهرانی در تش��ریح 
سیاس��ت های س��ایر کش��ورهای تولیدکننده 
فولاد در ش��رایط کنونی گفت: چین به عنوان 
بزرگ تری��ن تولیدکننده و مصرف کننده فولاد 
جهان، عملی��ات اورهال واحدهای فولادی اش 
را که معمولا در ماه دس��امبر انجام می شود را 
چند ماه جلو انداخته اس��ت. در طول عملیات 
اوره��ال این واحدها موقتا از مدار تولید خارج 
می شوند. درنتیجه اجرای این سیاست به ویژه 
در واحده��ای بزرگ ف��ولادی دولت��ی مانند 
بائواستیل، زمینه کاهش تولید فراهم می شود 
تا مانعی برای جلوگیری از سقوط قیمت فولاد 

باشد.

گفتنی است که افت قیمت فولاد در ۳ ماهه 
س��وم امسال میلادی آغاز ش��ده است، انتظار 
می رود این افت در ماه آینده با س��رعت ملایم 
ادامه داشته باشد؛ بنابراین کشورهای گوناگون 
بنا به ش��رایط، اقداماتی را در راستای کنترل 

عرضه و تقاضا انجام می دهند.
رشد�عرضه،�سقوط�قیمت��

جعفری طهران��ی در ادام��ه اف��زود: انتظ��ار 
می رود روند ش��یوع کرونا در همه کشورها تا 
پایان س��ال ۲۰۲۰ و اوایل س��ال ۲۰۲۱ ادامه 
یابد. در چنین ش��رایطی بس��یاری از کشورها 
ناچار هس��تند فعالیت های اقتصادی خود را از 

سر بگیرند. 
کش��ورهای  در  داخل��ی  ناخال��ص  تولی��د 
گوناگ��ون ب��ه متغیره��ای متفاوتی بس��تگی 
دارد. صنعت ف��ولاد به عنوان یک صنعت مادر 
در برخ��ی کش��ورها نقش اساس��ی در تولید 
ناخالص داخلی دارد. کشورهای اول تا چهارم 
تولیدکنن��ده فولاد جه��ان )مانند چین، هند، 
ژاپ��ن، ایالات متحده( اج��ازه نخواهند داد که 
ای��ن صنعت در پی رکود بیش از اندازه صنایع 
مصرف کننده آن، با افت قیمتی زیادی روبه رو 
ش��ود، چراکه بخش قابل توجهی از درآمدزایی 
آنه��ا از طریق زنجیره فولاد تامین می ش��ود؛ 
بنابراین به گون��ه ای فعالیت می کنند که مازاد 
عرضه در ماه های آینده افزایش نیابد. چنانچه 
کشوری این اس��تراتژی را قبول نکند، با انواع 

سیاست های کنترلی، مانع آن می شوند. 
این کارش��ناس بازار فولاد خاطرنشان کرد: 
کشورهای مطرح جهان تلاش می کنند تولید 
فولاد را به گونه ای بین خودشان تقسیم کنند 
که ای��ن مازاد عرضه در ط��ول ماه های آینده 
ایج��اد نش��ود. اگ��ر ببینند کش��وری افزایش 
تولید دارد، س��عی می کنند با سیاس��ت هایی 
آن را کنت��رل کنند، چراکه این رش��د عرضه 
باع��ث س��قوط قیمت ها می ش��ود. وی گفت: 
انتظ��ار م��ی رود روند نزولی قیم��ت فولاد در 
۳ ماه��ه پیش رو ادامه یاب��د، هرچند این افت 
چندان ش��دید نخواهد ب��ود. اما ب��ا توجه به 

اینک��ه چی��ن اعلام ک��رده سیاس��ت کاهش 
تولی��د ف��ولاد را ادام��ه می ده��د و به دنب��ال 
راهکارهای جدیدی ب��رای ایجاد بازار مصرف 
ه��م هس��ت، طبیعت��ا درص��د قابل توجه��ی 
 از ف��ولاد جه��ان ب��ه س��مت چی��ن گس��یل 

خواهد شد.
ضعف�در�توسعه�صادرات��

این کارشناس بازار فولاد در ادامه استراتژی 
کاهش تولید را درس��ت دانست و تاکید کرد: 
چالش یادش��ده در ایران نی��ز جریان دارد. ما 
در ش��رایط کنونی یا باید ساخت وس��از را در 
کش��ور رونق ببخش��یم که در ش��رایط کرونا 
عملا ممکن نیس��ت، به ویژه ک��ه در موج دوم 
شیوع این ویروس قرار داریم و آمار همه گیری 

به شدت افزایش یافته است. 
در چنین ش��رایطی، نمی توان امید چندانی 
به رش��د تقاضا داش��ت، بنابراین فولادسازان 
داخلی باید فروش خود را بر صادرات متمرکز 
کنند.با این وجود، باید اقرار کرد که در شرایط 
 کنونی صادرات نیز با چالش هایی روبه رو شده 

است. 
ازجمله آنکه س��ایر کش��ورهای تولیدکننده 
ف��ولاد نیز به دنب��ال افت تقاض��ای داخلی، بر 
ص��ادرات تمرک��ز کرده ان��د. به عن��وان مثال، 
هندوس��تان در ماه مه  و ژوئن با صادرات بیش 
از ۶۰۰ هزار ت��ن بیلت در ماه، به صادرکننده 

بزرگ این محصول تبدیل شده است. 
در چنین شرایطی، بسیاری از صادرکنندگان 
ناچار هستند در یک رقابت نابرابر، قیمت های 
خود را کاهش دهند، در دام دامپینگ بیفتند 
و متضرر ش��وند. وی گفت: بازارهای صادراتی 
ایران و ظرفیت صنعت فولاد ما برای صادرات 
مش��خص اس��ت و صرف هدف گذاری رش��د 
ص��ادرات ف��ولاد، به منزله تحقق آن نیس��ت، 
چراکه تحریم های بین المللی در طول سالیان 
گذشته موجب ش��ده نتوانیم از ابزارهای لازم 
برای توسعه مراودات بین المللی تجاری مانند 

اعتبار اسنادی و... استفاده کنیم.
 درواقع در س��ایه تحری��م و محدودیت های 
ناشی از آن، ما درصد قابل توجهی از مشتریان 
خ��ود را از دس��ت داده ای��م؛ بنابرای��ن فق��ط 
مش��تریان خاص��ی که ریس��ک های تحریم ها 
را قبول می کنند در س��بد خری��داران ما قرار 
می گیرند. در چنین شرایطی بسیاری از دیگر 
صادرکنن��دگان فولاد جهان ج��زو رقیبان ما 
به شمار نمی روند، چراکه می توانند با قیمت و 
شرایط بهتری فولاد خود را به فروش برسانند. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
افزای��ش عرضه زمین��ه افت قیم��ت را فراهم 
می کند، اما باید خاطرنشان کنیم که این افت 
ب��رای محصولات صادراتی ما به دلیل ش��رایط 
ویژه تحریم به مراتب بیشتر از سایر رقباست.

اس�تراتژی�های�جدید�برای�صنعت���
فولاد

حق ش��ناس،  مه��ران 
کارش��ناس صنعت فولاد 
در گفت وگ��و ب��ا »روزگار 
اصل��ی  مع��دن«، عل��ت 
کاهش تولید فولاد خام را 
ش��یوع وی��روس کرون��ا 
دانست و افزود: کاهش تولید فولاد در سال جاری 
می��لادی را می توان به محدودیت ها و منع آمد و 
ش��د ناشی از ش��یوع ویروس کرونا نسبت داد. در 
ادام��ه محدودیت های لجس��تیکی موجب ش��د 
محصولات فولادی در واحدهای تولیدی و انبارها 
انباشته ش��ود. در همین حال، تقاضا برای خرید 
فولاد نیز کاهش یافت، چراکه صنعت ساخت وساز 
و خودروس��ازی به عن��وان ۲ صنع��ت اصل��ی 
مصرف کنن��ده فولاد با کاه��ش تقاضا و درنتیجه 
تولید روبه رو ش��دند. براساس آمار فروش خودرو 
در برخ��ی ایالت های ای��الات متحده حتی تا ۸۰ 
درصد هم کاهش داشته است. این افت تقاضا در 
کش��ورهای اروپای��ی نیز قابل توجه اس��ت و در 
چنین شرایطی باز هم از تقاضا برای فولاد کاسته 
می ش��ود. وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر علت 
رش��د مجدد تولی��د فولاد چی��ن در یکی دو ماه 
گذش��ته گفت: چین نخستین کشوری بود که با 
همه گیری ویروس کرونا روبه رو شد. شیوع کووید 
۱۹ بلافاصله اقتصاد این کش��ور را بیش از تصور 
تحت تاثی��ر قرار داد. در ماه های ابتدایی امس��ال 
می��لادی و در پ��ی تعطیلی ه��ای ناش��ی از این 
ویروس، تولید فولاد چین کاهش��ی ش��د، اما این 
کشور در ماه مه توانست بر این شرایط چیره شود 
و تولی��د خود را افزایش دهد. حق ش��ناس گفت: 
ش��یوع این ویروس فقط به کش��ور چین محدود 
نش��د و در فاصل��ه زمانی کوتاهی، تم��ام دنیا را 
درگیر کرد و ضربات غیرقابل تصوری را بر پیکره 
اقتصاد دنیا وارد آورد. در چنین موقعیتی صنعت 
فولاد جهان نیز با آس��یب های جدی روبه رو شد. 
تقاض��ا برای ف��ولاد کاهش یافت و در س��ایه آن 
بس��یاری از تولیدکنندگان ظرفیت تولید خود را 
کاه��ش دادند. تاثیر این ویروس بر اقتصاد دنیا و 
صنعت فولاد به اندازه ای جدی اس��ت که بسیاری 
از کارشناس��ان و فع��الان ب��ازار آن را ب��ه مراتب 
ش��دیدتر از رکود اقتصادی دنیا در س��ال ۲۰۰۸ 
می دانن��د. وی افزود: درحال حاضر، صنعت فولاد 
اروپا آسیب های بسیار جدی تری را از این شرایط 
متحمل ش��ده اس��ت، به ویژه ک��ه صنعت فولاد 
کش��ورهای عض��و ای��ن اتحادی��ه از قب��ل هم با 
مشکلاتی جدی روبه رو بود. چنانچه این وضعیت 
ادامه یابد، حتی بزرگ ترین شرکت های فولادساز 
دنیا نیز در معرض خطر هس��تند. تاجایی درواقع 
امسال را باید سالی فاجعه آمیز برای صنعت فولاد 
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(میلیون تن)میزان تولید فولاد خام دنیا 

دنیا چین سایر کشورها

نماینده مردم تبریز، آذرش��هر و اس��کو در مجلس شورای 
اسلامی گفت: ورق هایی که ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان 
در حال تولید شدن است در واقع چرخ صنعت کشورمان را 
به گردش در آورده و خودکفایی در این عرصه که از صنایع 
پایه و مادر به شمار می رود در این شرکت حاصل می شود.

به گ��زارش مع��دن نی��وز، محمدرض��ا میرت��اج الدینی 
پ��س از بازدی��د از خط��وط تولید ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اظه��ار کرد:  اهمیت ف��ولاد مبارکه اصفهان در این اس��ت 
ک��ه در ه��ر کجای این م��رز و بوم صنعتی وج��ود دارد که 
نی��از ب��ه ورق دارد به نوعی با این ش��رکت مرتبط اس��ت. 
اگ��ر ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان وجود نداش��ت در 
 این ش��رایط س��خت تحریمی محت��اج کش��ورهای بیگانه 

می شدیم.  وی ادامه داد: خوشبختانه با طرح های توسعه ای 
که این ش��رکت دارد تولید ان��واع ورق های دیگر نیز محقق 
 می ش��ود و نی��از صنای��ع پایین دس��تی ب��ه خوب��ی تامین 

خواهد شد. 
میرت��اج الدینی تصریح کرد: در ح��وزه انتخابیه بنده که 
شهر تبریز است بس��یاری از صنایع از جمله تولیدکنندگان 
لوازم خانگی و به نوعی همه صنایع از محصولات این شرکت 

استفاده می کنند. 
من به س��هم خ��ود از مدیری��ت و کارکنان این ش��رکت 
تش��کر می کنم؛ به ویژه به خاطر راه اندازی طرح توس��عه ای 
ک��ه در دس��تور کار دارند و در واقع عمل ب��ه فرمایش مقام 
معظ��م رهبری و هدف ش��عار جهش تولید اس��ت و از همه 

این عزیزان تقاض��ا دارم که نگذارند وقف��ه ای در راه اندازی 
نوردگرم۲ ایجاد شود.

وی افزود: باید در نظر داشته باشیم فولاد مبارکه اصفهان 
نماد اس��تقلال و توسعه صنعتی کشور است. این شرکت در 
ابتدا برنامه تولید در حدود ۲.۵ میلیون تن را داشته و اکنون 

این عدد به ۷.۵ میلیون رسیده است. 
این شرکت ان ش��اءالله در عمل به شعار راهبردی جهش 
تولید موفق ش��ده و الگویی برای سایر صنایع کشور خواهد 

بود.
نماین��ده م��ردم تبری��ز در مجلس در خاتم��ه گفت: این 
قبی��ل بازدیدهای میدانی ما از صنایع تصویر ذهنی ما را در 
تصمیم گیری های مجلس و نشست ها و کمیسیون ها روشن 

می کند. م��ا در مجل��س از طرح های توس��عه فولادمبارکه 
حمایت خواهیم کرد و شما هم حتما، این پشتیبانی مجلس 

را می بینید. 
ب��ه هر حال هر نوع قانون و مصوب��ه ای که به این صنایع 
کم��ک می کن��د را در مجلس باید در اولوی��ت قرار دهیم و 
باید در نشس��ت ها ب��ا مدیران ارش��د وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت اهمی��ت و اولویت دادن به ای��ن صنایع را یادآور 
بش��ویم مخصوصا مس��ئله تامین مواد اولیه ای��ن صنایع از 
جانب وزارت صنعت، معدن و تجارت باید مورد عنایت ویژه 
قرار گیرد چرا که هم نس��بت به تامین نیازهای داخلی اقدام 
 خواهد ش��د و ه��م ارزآوری خوبی را برای کش��ور به همراه 

خواهد داشت.

فولاد�مبارکه�اصفهان�ناجی�صنعت�
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انجام مطالعات ژئوفیزیک 
 هوایی برای نخستین  بار

در سربیشه 
مدیر صنعت، معدن و تجارت سربیش��ه گفت: 
در یک اقدام بی سابقه مطالعات ژئوفیزیک هوایی 
در دولت تدبیر و امید به وسعت 3 هزار کیلومتر 

مربع در این شهرستان مرزی انجام شد.
مهدی ملایی در گفت وگو با ایرنا افزود: مراحل 
پردازش داده های جمع آوری شده، در حال انجام 
است که نتایج آن فرصت های خوبی را در زمینه 
اکتشاف و بهره برداری معدنی در این شهرستان 

ایجاد می کند.
وی عنوان کرد: 3 ماه نخس��ت امس��ال 5فقره 
پروانه اکتش��اف معدنی به مساحت ۲۲کیلومتر 

مربع در شهرستان سربیشه صادر شده است.
وی گف��ت: تاکنون ۶۸ فقره پروانه بهره برداری 
معدن��ی با س��رمایه گذاری ۴5۸ میلی��ارد تومان 
و ذخی��ره قطع��ی ۲۶ میلی��ون و ۷۴۶ هزار تن، 
همچنین 3۹ پروانه اکتش��اف به وس��عت 3۲5 
کیلومتر مربع و با هزینه اکتش��اف ۱۷3 میلیارد 

تومان در این شهرستان صادر شده است.
مدیر صنع��ت، مع��دن و تجارت شهرس��تان 
سربیشه افزود: 3 ماه نخست امسال ۶ فقره جواز 
تاسیس نیز با سرمایه گذاری ۹3 میلیارد تومان و 

پیش بینی اشتغال ۸۹ نفر صادر شد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه تاکنون ۲۷ فق��ره پروانه 
بهره برداری صنعتی با سرمایه گذاری 3۱۴میلیارد 
تومان و اشتغال ۴۶3 نفر صادر شده است گفت: 
در این مدت 5۲ فقره جواز تاسیس با پیش بینی 
اش��تغال یک  هزار و ۶۸ نفر صادر شد که از این 

تعداد ۲۰ فقره در سال گذشته بود.
ملایی اظهارکرد: اکنون ۹ ش��هرک و ۲ ناحیه 
صنعتی در شهرستان سربیشه با زیرساخت های 
نسبی برای استقرار واحدهای صنعتی وجود دارد 
که امسال تکمیل زیرساخت های حوزه انرژی از 
جمله اتصال به شبکه گاز در دستورکار قرار دارد. 
وی با اشاره به اینکه شرایط خاص زمین شناسی 
سربیش��ه منجر به پیدایش ۱۶ م��اده معدنی و 
ذخیره قطعی بیش از ۴۱ میلیون تن معدن شده 
است گفت: س��نگ های تزیینی ازجمله گرانیت، 
مرمر و مرمریت، پازالت، منیزیت، کرومیت، مس 
و خاک ه��ای صنعتی ازجمل��ه بنتونیت از جمله 

مواد معدنی شهرستان است.
مدیر صنعت، معدن و تجارت سربیش��ه اضافه 
کرد: امسال ۱۱3تن انواع کالاهای اساسی تنظیم 
بازار شامل میوه، قند، شکر، برنج، روغن و گوشت 

قرمز در این شهرستان توزیع شده است.
وی از راه ان��دازی س��امانه تلفنی ش��بانه روزی 
۱۲۴س��تاد خبری و ارتباط مردمی در امس��ال 
خب��رداد و گف��ت: از ابتدای امس��ال یک  هزار و 
۲۲ مورد نظارت و بازررس��ی و ۱۰۶ مورد گشت 
مشترک از واحدهای صنفی شهرستان انجام شد.
وی گف��ت: در ای��ن بازرس��ی ها، ۹ نفر پرونده 
تخلف به ارزش ۸۷ میلیون تومان تش��کیل و به 
تعزیرات حکومتی ارسال شد. ملایی عنوان کرد: 
در حوزه فرش دستباف نیز سابقه دیرین منطقه 
و ثبت جهانی برند فرش دس��تباف مود و وجود 
س��ه هزار بافنده باعث شده که سالانه ۹5 هزار و 
5۰۰ متر فرش دس��تباف در شهرستان سربیشه 
تولید شود. سازمان های دولتی از جمله سازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی، س��ازمان 
توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( و ش��رکت تهی��ه و تولید مواد معدنی 
در دولت تدبیر و امید نس��بت به سرمایه گذاری 
در حوزه اکتش��اف مواد معدنی اس��تان خراسان 
جنوب��ی اقدام کردند. خراس��ان جنوبی به جهت 
خصوصی��ت زمین شناس��ی یک��ی از مهم تری��ن 
اولویت های اکتش��افی در کش��ور است و اکنون 
در ۱۱ پهنه اکتش��افی اس��تان کار می ش��ود که 
۴مورد از س��وی ایمیدرو، ۶ پهنه ازسوی شرکت 
تهی��ه و تولید مواد معدنی و یک مورد از س��وی 
کنسرسیوم پایا در حال کار است. رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی بتازگی 
گفت: در حوزه اکتش��اف با اعتب��ار ۹۰ میلیارد 
تومان، پهنه ای به وسعت 5۰ هزار کیلومترمربع 
زیر پوشش مطالعات ژئوفیزیک هوایی قرار گرفت 
که منجر به شناس��ایی ۱۷۷ محدوده امیدبخش 

در این استان شد. 
داود ش��هرکی افزود: بخش��ی از این مناطق از 
سوی ایمیدرو، شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران و س��ازمان زمین شناس��ی تکمیل اکتشاف 
خواهد ش��د و بخش��ی نیز از طریق واگذاری به 
بخش خصوصی مورد اکتشاف و بهره برداری قرار 

می گیرد.

معاون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت هرمزگان گفت: امس��ال ۲۲ محدوده اکتش��افی و 
بهره برداری معادن در اس��تان به شرکت های دارای صلاحیت 

فنی ومالی واگذار می شود.
ابراهیم سعدینی در گفت وگوبا ایرنا افزود: این محدوده های 
معدنی ش��امل س��ه معدن پروان��ه بهره ب��رداری بلامعارض، 
۱۰محدوده پروانه اکتش��اف بلامع��ارض و ۹ محدوده مجوز 
برداشت اس��ت که واگذاری آن از طریق مزایده به متقاضیان 
واجد ش��رایط و دارای توان لازم برای اکتشاف و بهره برداری 

انجام می شود.
وی بیان ک��رد: این معادن در شهرس��تان های بندرعباس، 

بندرلنگه، بندرخمیر، جاس��ک، س��یریک، پارس��یان، رودان، 
میناب، حاجی آباد و بستک قرار دارند.

معاون امور معادن سازمان صنعت، معدن وتجارت هرمزگان 
اظهارک��رد: م��واد معدنی این معادن ش��امل س��نگ نمک، 
دولومیت، س��نگ گ��چ، مخلوط کوهی، س��نگ آهک، خاک 

صنعتی، سنگ لاشه و شن و ماسه رودخانه ای است.
س��عدینی ابرازک��رد: متقاضی��ان می توانند جهت کس��ب 
اطلاع��ات، دریاف��ت اس��ناد و لیس��ت موض��وع مزای��ده به 
 س��امانه تدارکات الکترونیکی دولت )س��تاد ایران( به آدرس 
https: //www.setadiran.ir مراجع��ه وپ��س از دریافت 
اس��ناد مزایده، حداکثر تا تاریخ ۱5مرداد امس��ال پیش��نهاد 
قیمت خود را ارائه کنند و جهت اطلاع از وضعیت برنده بودن 

در تاریخ ۲۲ مردادماه ۹۹ به سامانه یادشده مراجعه کنند.

براس��اس اطلاع��ات منتش��ره س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تج��ارت هرم��زگان، تع��داد ۱۱۲ مح��دوده معدن��ی دارای 
پروانه اکتش��اف، ۲5 معدن دارای گواهینامه کش��ف و ۲۲۶ 
مع��دن دارای پروانه بهره ب��رداری در این اس��تان با مجموع 
ذخای��ر اف��زون بر ی��ک و نی��م میلیارد ت��ن وج��ود دارد و 
 ح��دود 3 هزار نفر به طور مس��تقیم در ای��ن معادن فعالیت 

می کنند.
در هرم��زگان می توان برای ۲۰ نوع ماده معدنی اکتش��اف 
انج��ام داد و مع��ادن پای��ه این اس��تان ش��امل س��نگ گچ، 
 س��نگ آهن، س��نگ نمک، س��نگ کرومیت و خاک س��رخ 

است.

۲۲ محدوده معدنی درهرمزگان آماده واگذاری 

آسیب های معدنکاران به بلندترین قله البرزشرقی
 گروه معدن: 

سال هاست که دست های معدنکاران بوکسیت 
تاش در ارتفاعات ش��اهوار، چه��ره بلندترین قله 
منطقه البرز ش��رقی را زخم��ی می کند و مردم 
ام��روز با ده ه��ا پرس��ش بی پاس��خ می نگرند تا 
مس��ئولان دولتی و قضایی در این باره بالاخره به 

چه نتیجه ای می رسند.
به گ��زارش فارس، همین چندی پیش بود که 
حجت الاسلام عباس امینی، امام جمعه شاهرود 
محور حرکت شد و با همراهی شماری از اعضای 
ش��ورای شهر، اس��اتید دانش��گاه، دوس��تداران 
محیط زیس��ت، وکلا، کارشناسان معدن، جمعی 
از مؤثران، بازاریان و اصحاب رس��انه ش��هرهای 
ش��اهرود، بس��طام و مجن و... از قله ش��اهوار و 
معدن بوکسیت تاش در ارتفاعات این قله بازدید 

کردند.
ج��دای از اینکه ای��ن بازدید چ��ه نتایجی به 
همراه داش��ت و ت��ا چه ان��دازه در تغییر نگرش 
بازدیدکنن��دگان تاثی��ر گذاش��ت، حداقل ماجرا 
به اینجا ختم ش��د که خواسته مهم دوستداران 
طبیع��ت در این برنامه میدانی مطرح و ش��نیده 

شد.
س��ازمان های مردم نه��اد زیس��ت محیطی در 
ش��اهرود و البته سراسر اس��تان سمنان به دلیل 
آثار زیان بار معدن بوکس��یت تاش بر زیست بوم 
منطقه، خواس��تار »تعطیلی کامل این معدن« و 
»جبران کلیه خسارات زیست محیطی« وارده از 
س��وی »ش��رکت آلومینای ایران« هستند و این 

امروز یک خواسته غیرقابل تردید است.
منهای این خواس��ته ها، امروز باید مس��ئولیت 
برخ��ی دس��ت اندرکاران ام��ر ه��م در تخری��ب 
محیط زیس��ت مش��خص ش��ود؛ گفته می ش��ود 
گلایه ه��ای ابت��دای کار ش��نیده نش��د و حتی 

شکایت های اولیه »مسموع نبود«! 
امروز باید دانس��ت که چرا این همه بی توجهی 
انجام ش��د تا کار به اینجا برسد و از سویی، نقش 
دس��تگاه های نظارتی و دس��تگاه قضایی در این 

پرونده چیست؟
از ابتدا گلایه مند بودیم؛ اما توجهی  �

نشد! 
سیدحسین سادات، عضو هیات رئیسه شورای 
اس��لامی شهرستان ش��اهرود اس��ت که در این 
زمینه می گوید: ش��ورای اس��لامی شهر مجن از 
هم��ان آغاز مس��ئولیت درباره معدن بوکس��یت 
تاش و عوارض مخرب فعالیت آن از قبیل تهدید 
منابع آب��ی، نابودی حیات وحش و گونه های نادر 
گیاهی، نابودی کش��اورزی منطقه مجن، افزایش 
تصادفات و تلفات انسانی و... در جلسات مختلف 
با مس��ئولان ازجمله دیدار با اس��تاندار س��منان 

هشدار داده بود.
وی بی��ان کرد: م��ا از ابتدا گلایه من��د بودیم؛ 
ام��ا آن زمان توجهی نش��د و اعلام داش��تیم که 
بیشترین ضرر به مردم مجن و کشاورزان مجنی 
وارد می شود؛ ولی منافع عظیم آن نصیب افرادی 
معدود در منطقه و بیشتر در خارج از شهرستان 

شاهرود و استان سمنان خواهد شد.
عضو هیات رئیس��ه شورای اسلامی شهرستان 
شاهرود گفت: باید با در نظر گرفتن همه جوانب 
و مناف��ع م��ردم کل منطقه درگیر ای��ن بحران 
عظیم زیس��ت محیطی، از قبیل مجن، بسطام و 

شاهرود تصمیم مناسب اتخاذ شود.
س��ادات تصری��ح می کند: موضع مس��ئولان و 
مردم ش��هر مجن، حمایت همه جانبه از تعطیلی 

این معدن یا فعالیت با شرایط خاص است.
از  � »حفاظ�ت  ج�دی  برنام�ه 

محیط زیست« چه شد؟
ام��ا نکت��ه جال��ب توج��ه در میان ای��ن همه 
بی توجه��ی به گلایه ه��ای مردمی و مس��ئولان 
محلی اینجاس��ت که هم مسئولان عالی منتصب 
دول��ت فعلی در گذش��ته در اس��تان س��منان و 
هم »علیرضا آش��ناگر«، اس��تاندار فعلی سمنان 
یک��ی از برنامه ه��ای جدی دول��ت را حفاظت از 

محیط زیست بیان می کردند.
گرچ��ه ش��خص رئیس دول��ت به ط��ور مکرر، 
حفاظت از محیط زیست را برنامه اولویت دار خود 
می دانس��ته، پرسش اینجاس��ت که چرا تا امروز 
دغدغه های مردم به ط��ور جدی مورد توجه قرار 

نگرفته است؟

آش��ناگر، استاندار س��منان می گوید: »دغدغه 
اصلی و اولویت اول مسئولان و مدیران استان در 
حفظ محیط زیس��ت و مخالفت با اجرای هرگونه 
اقدام خلاف محیط زیس��تی است. دغدغه اصلی، 
حفظ محیط زیس��ت و تم��ام گونه های گیاهی و 
جانوری منطقه اس��ت و هیچ گاه اجازه نخواهیم 
داد ب��ه دلی��ل مس��اعدت با ی��ک بهره ب��ردار یا 
تولیدکننده، محیط زیست استان با خطر نابودی 
یا آسیب رو به رو شود«.  این سخنان امیدوارکننده 
ادام��ه می یابد ت��ا آنجا که آقای اس��تاندار اضافه 
می کن��د: »پس از حفظ محیط زیس��ت، به عنوان 
اولویت نخس��ت ما در ارائ��ه مجوزهای معدنی و 
تولیدی اس��تان، رعایت مس��ائل و نکات امنیتی 
در درج��ه دوم اولویت و اهمیت قرار دارد و لازم 
اس��ت تا با رعایت تمام نکات امنیتی و انتظامی، 
اقدامات مختلف صنعتی، معدنی و... در استان به 
انجام رسد«.  آشناگر گفته که اگر بهره برداری از 
معادن، موجب نارضایتی و دغدغه مردم باش��د، 
ضرورت دارد تا در جلسات مختلف، این موضوع 
س��ریعا مورد بحث و بررس��ی ق��رار گرفته و در 
صورت امکان با انجام تعامل دوس��ویه، موجبات 

رضایت مردم را فراهم آورد.
ه��ر 3 وجه مهم موردنظر اس��تاندار س��منان 
درب��اره معدن بوکس��یت تاش ص��دق می کند؛ 
نخس��ت اینک��ه تصاوی��ر و تایی��د کارشناس��ان 
به وضوح نش��ان می دهد که مس��اعدت با شرکت 
آلومینای ایران ب��رای بهره برداری از این معدن، 
س��بب تخریب بخش قابل توجهی از شاهوار شده 

است.
دوم اینک��ه در ح��وزه رعایت مس��ائل و نکات 
امنیتی هم معدن بوکس��یت تاش شاهد مسائلی 
بوده اس��ت؛ چندی��ن و چند تجم��ع مردمی در 
حفاظت از ش��اهوار برگزار ش��ده که هر یک اگر 
با ش��یطنت دس��ت های آل��وده همراه می ش��د، 
می توانست منشا یک تهدید امنیتی برای منطقه 

باشد.
س��وم اینکه نارضایتی و دغدغه م��ردم از روز 
نخس��ت همواره مطرح بوده و جدای از تجمع ها 
و جلس��ات مکرر، پویش های متع��دد در فضای 
مجازی و شبکه های اجتماعی نیز گواهی بر این 

مسئله است.
ام��ا چرا یک بار برای همیش��ه بر محور همین 
س��خنان اس��تاندار س��منان، کار بهره ب��رداری 
از ش��اهوار یک س��ره نمی ش��ود و چ��ه دلایل��ی 
وج��ود دارد ک��ه با در نظر داش��تن هم��ه موارد 
پیش گفت��ه، ب��از ب��ه »تعطیلی موقت« بس��نده 
می ش��ود؟ این پرسش��ی اس��ت که امروز مردم 
داده  آن  ب��ه  پاس��خی  و  می پرس��ند   مک��رر 

نشده است.

چشم نبندید و سکوت اختیار نکنید!  �
اما در این زمینه، حجت الاسلام عباس امینی، 
امام جمعه شاهرود که برخلاف خیلی از مدیران 
اس��تان س��منان، از نزدیک روند تخریب معدن 
بوکس��یت ت��اش را مورد بررس��ی ق��رار داده، با 
صراحت می گوید: حراس��ت از سرمایه های مردم 

بر مسؤولان لازم است.
وی تاکید می کند: »مسئولی که ادعای خدمت 
به مردم داش��ته باش��د، نمی تواند چش��م بر این 

تخریب گسترده بسته و سکوت اختیار کند«! 
ام��ام جمعه ش��اهرود کمی ب��ا صراحت بیان 
بیش��تری حتی می گوید که »معدن بوکس��یت 

تاش طلا هم باشد، نمی خواهیم«! 
این مس��ئله تا حدود زیادی تکلیف را مشخص 
می کن��د؛ ام��ام جمعه ش��اهرود ادام��ه می دهد 
»جناب آقای استاندار براساس وعده ای که دادند، 
ان شاءالله پس از حضور در شاهرود، مسئله معدن 
بوکس��یت تاش و نگرانی ها و تقاضاهای مردم را 

بررسی و پیگیری می کند«.
البت��ه ما ه��م همچ��ون امام جمعه ش��اهرود 
منتظر سفر استاندار سمنان به شاهرود و حضور 
در مح��ل بهره ب��رداری از ش��اهوار می مانیم؛ به 
امید اینکه مس��ئولان امر، چش��م بر این تخریب 
گس��ترده نبس��ته و س��کوت اختی��ار نکنن��د و 
 اتفاقی قابل توجه ب��رای پایان دغدغه های مردم 

رخ دهد.
دستگاه قضایی چرا ورود نمی کند؟ �

امروز یکی از پرس��ش های مک��رری که درباره 
معدن بوکس��یت تاش مطرح می شود، این است 
که دستگاه قضایی چرا ورود و برای توقف دائمی 

فعالیت این معدن حکم صادر نمی کند؟
دادگس��تری  رئی��س  اس��ماعیلیان،  روح الله 
شهرس��تان ش��اهرود در ای��ن زمین��ه می گوید: 
موض��وع »ش��اهوار« به ح��وزه قضایی بس��طام 
مرب��وط می ش��ود و آنها باید جوابگو باش��ند؛ اما 
اگ��ر تصمیم گیری می ش��ود، باید بر اس��اس کار 
کارشناس��ی باشد و دس��تگاه های ذی ربط موارد 

را اعلام کنند و تشخیص با دادگستری نیست.
وی با اش��اره به موارد مطرح در فضای مجازی 
گفت: بیش��تر جرائمی که در فضای مجازی رخ 
می دهد، برای ش��بکه ها و س��ایت های غیرمجاز 
اس��ت. رئیس دادگس��تری شهرس��تان شاهرود 
گف��ت: باید ت��لاش کنیم به ج��ای پرداختن به 
حواش��ی، به اصل موضوعات پرداخته ش��ود و به 

جای خبرسازی، اطلاع رسانی بیشتر شود.
محیط زیست اعلام جرم کند �

از س��وی دیگر، م��ردم از مدعی العموم انتظار 
دارند تا درب��اره این معدن پرماجرا اقدامی قاطع 
ص��ورت ده��د و وارد میدان برخ��ورد با تخریب 

محیط زیست شود. عبدالجواد پارسافر، دادستان 
عمومی و انقلاب شهرس��تان شاهرود با اشاره به 
فعالی��ت معدن ت��اش و تاکید بر اینکه مس��ئله 
ای��ن مع��دن جزو ح��وزه قضایی بخش بس��طام 
اس��ت، اظهار کرد: جرائم عموم��ی مثل تخریب 
محیط زیس��ت مربوط ب��ه ح��وزه قضایی بخش 
بس��طام ب��وده و در ای��ن زمینه، محیط زیس��ت 
شهرس��تان باید اعلام جرم کند و بر اساس نظر 
کارشناسی و تخریب انجام شده، می توان موضوع 

را پیگیری کرد.
وی با اش��اره به ادعای آلودگ��ی آب در زمینه 
فعالیت این مع��دن بیان کرد: اگر کارشناس��ان 
م��ورد تایید دس��تگاه قضایی بر صح��ت این امر 
صحه بگذارند که فعالیت معدن تاش به آلودگی 
غیرمج��از آب منجر می ش��ود، به ش��کایت هیچ 
نهادی نیاز نیست و دادستان ورود پیدا می کند.

دس��تگاه قضای��ی چ��را ورود و ب��رای توق��ف 
مع��دن حک��م ص��ادر ای��ن  فعالی��ت   دائم��ی 

نمی کند؟
دادس��تان عمومی و انقلاب شهرستان شاهرود 
بیان کرد: در یک س��ال گذشته، گزارشی در این 
زمینه نرس��یده و فقط در فضای مجازی مطالبی 
مط��رح بوده و مس��تند قابل قبولی ارائه نش��ده 

است.
پارس��افر با تاکید بر اینکه اگر س��ندی باشد، 
به عن��وان مدعی العم��وم وارد ماجرا می ش��ویم، 
اظه��ار کرد: ابت��دا باید مس��تندات لازم در این 

زمینه ارائه شود.
مدی�رکل محیط زیس�ت حرف های  �

دیگری دارد
سخنان رئیس دادگستری شهرستان شاهرود و 
دادستان عمومی و انقلاب این شهرستان درباره 
معدن بوکسیت تاش در حالی مطرح می شود که 
»امیر عبدوس«، مدیرکل حفاظت محیط زیست 

استان سمنان حرف های دیگری دارد.
او در ای��ن زمینه به یک س��ایت خبری گفته 
که »معدن بوکس��یت از س��ال ۹۱-۹۰ شروع به 
فعالی��ت کرده ب��ود. آغاز فعالی��ت آن هم بدون 
اس��تعلام از محیط زیس��ت ب��وده اس��ت. حتی 
محیط زیست در ابتدا به دستگاه قضایی شکایت 
می ب��رد ولی ش��کایتش مس��موع نمی ش��ود؛ به 
دلیل اینکه می گویند این منطقه، حفاظت ش��ده 

نیست«.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان سمنان 
ادام��ه می دهد: »به محض آنکه ما در بهار س��ال 
۹۸، مقادی��ری از آلودگ��ی را در آب رودخان��ه 
شناس��ایی کردیم، دستور تعطیلی کامل فعالیت 

معدن توسط شورای تامین صادر شد«.
سخنان عبدوس آنجا مهم تر می شود که گفته: 
»آب در آزمایش ه��ا اولی��ه ما، حتی اس��تاندارد 
مصارف کش��اورزی را نداش��ت«؛ »حوزه تخریب 
پوش��ش گیاهی و عرص��ه، مربوط ب��ه اداره کل 
منابع طبیعی اس��ت و ما در آن دخالتی نداریم. 
حفظ مسیل ها و جانمایی محل دپوها هم مربوط 

به آب منطقه ای است«.
و اما چند پرسش بی پاسخ؟! 

بنا بر آنچ��ه مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت 
استان سمنان در مصاحبه خبری خود به صراحت 

بی��ان کرده، معدن بوکس��یت ش��اهرود س��بب 
مش��اهده آلودگی هایی در منابع آب ش��ده است 
و این امر می تواند زمینه س��از اثبات خس��ارت بار 
بودن برداشت بوکسیت از شاهوار و موجب توقف 
دائم��ی فعالیت این معدن ش��ود؛ اما چرا در این 

زمینه اقدام جدی نمی شود؟
دادستان عمومی و انقلاب شاهرود تأکید کرده 
که »اگر ثابت شود فعالیت معدن بوکسیت تاش 
به س��لامت مردم شاهرود آسیب می زند، از ادامه 
کار آن جلوگی��ری می ش��ود« و در جای دیگری 
تصریح می دارد که »اگر کارشناسان تأیید کنند 
فعالیت معدن بوکس��یت ت��اش منجر به آلودگی 
آب و وارد شدن آسیب به سلامت مردم می شود، 
دادس��تان به عنوان مدعی العم��وم از فعالیت آن 

جلوگیری می کند«.
دادستان شاهرود تاکید کرده که »اگر براساس 
نظر کارشناس��ی مشخص ش��ود تخریب در حد 
آس��یب به محیط زیست اس��ت، باید رئیس اداره 
حفاظت محیط زیس��ت علیه مع��دن اعلام جرم 
کن��د« و س��وال دیگر اینجاس��ت که آی��ا اداره 
محیط زیس��ت شهرس��تان ش��اهرود یا اداره کل 
حفاظت محیط زیس��ت استان س��منان تاکنون 
علیه ای��ن معدن و برای توق��ف فعالیت های آن 

اعلام جرم کرده اند یا خیر؟
از س��وی دیگر، اگ��ر دغدغه اصلی اس��تاندار 
س��منان، حف��ظ محیط زیس��ت و رضایت مردم 
اس��ت، باید تش��ریح ش��ود که از زم��ان حضور 
»علی رضا آشناگر« به عنوان استاندار چه اقدامی 
درباره ش��اهوار انجام شده اس��ت؟ برنامه شفاف 
اس��تاندار س��منان درباره معدن بوکسیت تاش، 

منهای توقف موقت، چیست؟
از طرف��ی، ح��وزه تخریب پوش��ش گیاهی و 
عرصه، مربوط به اداره کل منابع طبیعی اس��تان 
سمنان است و امروز این پرسش مطرح می شود 
که آیا منابع طبیعی استان بررسی دقیقی از این 
نوع تخری��ب انجام داده یا خیر؟ موضع ش��فاف 
منابع طبیعی در قبال این تخریب ها چیس��ت و 

چطور چندین سال کار ادامه داشته است؟
گفته می شود حفظ مسیل ها و جانمایی محل 
دپوها هم مربوط به آب منطقه ای است و باز باید 
دید آب منطقه ای در این زمینه چه کرده است؟ 
آیا آلودگی منابع آب برای مسئولان این شرکت 
مهم بوده و اقدامی ب��رای جلوگیری از آن انجام 

داده اند یا خیر؟
به عمل کار برآید... �

آنچ��ه بدیه��ی اس��ت، اینکه امروز بخش��ی از 
»ش��اهوار« پوش��ش گیاه��ی ذی قیمت��ش را از 
دس��ت داده و خاکش دچار آلودگی شده است و 
باید فکری برای آن ش��ود. آبخیزداری حقیقی و 
خدادادی شاهوار بنا به گفته کارشناسان محلی، 
تا حدود زیادی ویران شده و اینک به نام »احیا« 
در آن، طرح آبخیزداری اجرا می ش��ود و این هم 
نکته قابل تامل دیگری اس��ت. مس��ئولان استان 
س��منان باید بکوش��ند تا جلوی زخ��م بر پیکر 
شاهوار و خدشه دار شدن موقعیت استراتژیک آن 
گرفته ش��ود و این نیازمند راهکار و اقدام عملی 
اس��ت؛ چه اینکه گفته اند: »به عمل کار برآید، به 

سخن دانی نیست«! 
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روی خط خبر

معام��لات آتی فلز مس در لندن و ش��انگهای در معاملات 
اولی��ه پس از آنکه معدنکاران در ش��یلی اظهار کردند که به 

دستمزد خود اعتصاب خواهند کرد، افزایش یافته است.
ب��ه گ��زارش بیرونی��ت، رویترز گ��زارش داده اس��ت که 
کارگران متحد ش��ده در معدن زالدیوار ش��هر آنتوفاگس��تا 
اعت��راض  ب��ه   ،)Antofagasta's Zaldivar mine(

سازماندهی ش��ده که در روز چهارشنبه ۱۵ ژوئیه قرار است 
برگزار ش��ود، رای دادند. وب س��ایت آنتوفاگاستا اعلام کرده 
اس��ت که معدن زالدیوار در س��ال ۲۰۱۹ میلادی ۵۴ هزار 
ت��ن کاتد مس اس ایکس- ای دبلیو )SX-EW( تولید کرده 
اس��ت. یعنی کمتر از ۲ درصد از تولید س��الانه ش��یلی، که 
پیشروترین کش��ور تولید کننده مس در جهان است. قرارداد 

مس ۳ ماهه بورس فلزات لندن بیش از ۶ هزار و ۶۰۰دلار در 
هر تن معامله شد، که بالاترین میزان آن از ژوئیه ۲۰۱۸ بوده 
اس��ت. در چین نیز، قرارداد مس فعال بورس آتی شانگهای 
به ۵۳ هزار و ۵۱۰ یوان )۷ هزار و ۶۴۳ دلار( به ازای هر تن 
رس��ید و همچنین در یک قله که آخرین بار در ژوئن ۲۰۱۸ 

به وجود آمده بود، قرار گرفت.

رکورد قیمت مس پس از 2 سال زده شد

وضعیت صنعت فولاد در پساکرونا 

رشد صادرات قراضه 
فولاد در برزیل 

براس��اس داده ه��ای دبیرخانه تج��ارت خارجه 
برزی��ل، صادرات قراضه فلزی این کش��ور در نیمه 
نخس��ت س��ال با ۴۶ درصد رش��د همراه ش��ده و 
درمجموع به ۳۹۳ هزار تن رسیده بود درحالی که 
رقم صادرات انجام ش��ده در نیمه نخس��ت پارسال 
۲۶۹ هزار تن بوده اس��ت. به گزارش معدن نیوز، با 
وجود این واقعیت که تولید و تجارت قراضه فولادی 
درصد کمی از بازار این محصول را ش��امل می شود 
ام��ا با توجه ب��ه کاهش تقاضای داخلی از س��وی 
تولیدکنن��دگان فولاد برزیل، ص��ادرات قراضه به 
گزینه مناس��بی برای این بخش تبدیل شده است. 
براس��اس اعلام موسسه ملی ش��رکت های قراضه 
آهن و فولاد، میزان مصرف داخلی در نیمه نخست 
امسال از ۲ میلیون تن فراتر نرفته است و ۵۰ درصد 
کمتر از مدت مش��ابه سال ۲۰۱۹ است. از آغاز ماه 
جولای ش��رکت های این بخش متوجه پیش��رفت 

اندک تقاضای فولادسازان داخلی شده اند.

افزایش حجم واردات 
سنگ آهن چین

براس��اس اعلام اداره کل گمرک چین، این کشور 
در ماه ژوئن ۱۰۱.۶۸میلیون تن س��نگ آهن وارد 
کرد که ۱۶.۸ درصد رش��د ماهانه داش��ته و تقریبا 
بالاترین میزان ۳س��ال اخیر بوده است. به گزارش 
مع��دن نیوز ، حجم واردات ژوئن امس��ال بالاترین 
می��زان از اکتبر ۲۰۱۷ اس��ت و ۳۵.۳ درصد بالاتر 
از ژوئن س��ال گذش��ته اس��ت درحالی که واردات 
۶ماه��ه اول درمجم��وع ۵۴۶.۹ میلیون تن بود که 
رش��د ۹.۶درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 

داشته است.

 گروه معدن: 
در دهه گذشته صنعت فولاد بالا و پایین های 
قابل توجه و زیادی را به لحاظ سودآوری تجربه 
کرده و ای��ن صنعت با احتی��اط و دقت زیاد در 
حال آماده ش��دن ب��رای ورود به دهه جدید بود 
ام��ا کویید-۱۹ ضربه س��نگینی ب��ه این صنعت 
وارد آورد به گونه ای که آرس��لورمیتال در آوریل 
۲۰۲۰ اعلام کرد تولید خود را در Zenica واقع 

در بوسنی متوقف خواهد کرد. 
ب��ه گ��زارش معدن نی��وز، گزارش ه��ا در ماه 
م��ی ۲۰۲۰ نی��ز حاکی از آن بود ک��ه واحدهای 
بزرگ فیلیپین موقتا فعالیت در کوره های قوس 

الکتریکی را به حالت تعلیق درآوردند. 
در ۲۳ ژوئ��ن نیز در خارج از چین کرونا باعث 
از بی��ن رفتن ۲۸۳ میلیون ت��ن از ظرفیت های 

صنعت فولاد شد.
سناریوهای موجود درباره کرونا حول دو عدم 
قطعیت اصلی توس��عه یافته و طیف وس��یعی از 

نتایج را ایجاد کرده است: 
اول در ص��ورت محدودیت ه��ای  س��ناریوی 
بیش��تر کرونا است: بهداش��ت جهانی نسبت به 
کروناوی��روس پروتکل های��ی ش��امل قرنطینه و 
فاصله اجتماعی را لحاظ کرده که در این صورت 

بر اقتصاد تاثیرگذار خواهد بود.
سناریوی دوم شامل سیاست های موثرتر است: 
سیاس��ت های اقتصادی و صنعت��ی و اجرای آنها 
می تواند تاثیر اقتصادی ناشی از محدودیت ها را 

کاهش دهد.
ب��ر این اس��اس، ۳ نتیجه احتمال��ی به عنوان 
سناریوها توسعه یافته است. جهان شاهد کاهش 
مصرف در بخش های مختلف اقتصاد است و این 

کاهش در بخش های مختلف مدل شده است.

برخ��ی ن��کات کلیدی ای��ن س��ناریوها: عدم 
قطعیت های قابل ملاحظ��ه ای در هر پیش بینی 
اقتص��ادی ب��رای بهبود جه��ان ناش��ی از کرونا 
باقی مانده اس��ت. از س��وی دیگر آن چیزی که 
مش��خص اس��ت این اس��ت که دو عدم قطعیت 
اصلی وجود دارد اول تاثیر سیاس��ت های دولتی 
و واکن��ش صنع��ت به آنها و پاس��خ بهداش��تی 
عموم��ی ب��ه کووی��د-۱۹. پیش بینی می ش��ود 
تولی��د ناخالص داخلی در س��ال ۲۰۲۰ در کلیه 
سناریوها در محدوده ۳ تا ۹ درصد سالانه باشد. 
پیش بینی می ش��ود تولید صنعتی بیش از تولید 
 ناخال��ص داخلی در طول س��ال ۲۰۲۰ منقبض

شود.

پیامدهای کرونا برای صنعت جهانی  �
فولاد چه بود؟ 

پیامده��ای کوتاه م��دت: پیش بینی می ش��ود 
ضع��ف تقاضا فق��ط در چین به حالت و س��طح 
نرمال بازیابی ش��ده و بهبود یاب��د. قیمت بالای 
س��نگ آهن حاش��یه س��ود کارخانه ها را کاهش 
داده و تحت فش��ار ق��رار خواه��د داد. پیامدهای 
میان مدت و بلندمدت: بررس��ی ها نشان دهنده 
کمبود تقاضای ۱۲۶ تا ۳۹۱ میلیون تنی سالانه 
در مقایس��ه با س��طوح معمول را شاهد باشیم و 
به س��ال ۲۰۲۱ و فراتر از آن نیز کشیده خواهد 
ش��د. در این دهه ش��اهد ضعف تقاضای جهانی 
که منجر به رقابت در واردات جنوب شرق آسیا 

خواهد ش��د هس��تیم. ضعف تقاضای داخلی در 
کشورهای صادرکننده اصلی، رقابت واردات را به 
سمت جنوب شرق آسیا سوق داده و جلب کرده 
اس��ت. رقابت بالای هزینه صادرکنندگان منجر 
به فش��ار بر قیمت ها و کاهش تولید فولادسازان 
داخلی که قادر به رقابت نیس��تند خواهد شد. از 
س��وی دیگر قیمت سنگ آهن نسبت به تقاضای 
جهانی بس��یار بالاست و قیمت های فعلی تا حد 
زیادی به تقاضای ش��دید چین وابس��ته اس��ت. 
همچنین قیمت س��نگ آهن در معرض ش��وک 

ناشی از کرونا در برزیل قرار دارد.
 پیش بین��ی می ش��ود که قیمت س��نگ آهن 
داخلی هن��د افزایش یابد چراکه ش��اهد مزایده 

مع��ادن در آگوس��ت خواهی��م بود و ب��ر رقابت 
صادرات هند تاثیر خواهد گذاشت.

به دلیل محدودی��ت فعالیت مصرف کنندگان 
نهایی و ضعف صادرات، س��طح موجودی فولاد 
افزای��ش یافته اس��ت. به دلیل ضع��ف تقاضای 
خ��ودرو، موج��ودی محصولات��ی مانن��د ن��ورد 
گالوانیزه )HDG( بیشتر مستعد افزایش است. 
س��رمایه گذاری برای پروژه های جدید احتمالا 
تحت تاثیر هزینه های عمومی، محدود و ضعیف تر 

خواهد بود.
تقاضای فولاد در نیمه دوم سال۲۰۲۰ از موج 
دوم ش��یوع ویروس کرونا در معرض خطر است. 
تقاضا همچنین به دلی��ل اقدامات فاصله گذاری 
اجتماع��ی تحت تاثیر قرار گرفته و کندتر ش��ده 

است.
نتیجه گیری:  �

صنع��ت جهانی فولاد با احتیاط و دقت زیادی 
وارد دهه جدید شده و با چالش ها و فرصت های 

چشمگیری رو به رو است.
کرون��ا هم در س��مت تقاضا و هم در س��مت 
عرضه، برای مدتی یک عامل مهم و کلیدی باقی 

خواهد ماند.
موسس��ه CRU س��ه س��ناریوی اقتصادی را 
برای مدل س��ازی تاثیر کرونا بر تقاضای جهانی 
و منطق��ه ای ف��ولاد در نظ��ر گرفته و بررس��ی 
ک��رده اس��ت. صنعت نی��از به تعدی��ل و تنظیم 
کاه��ش تقاضای جدید بین ۲ تا ۷ درصد پایین تر 
از س��طوح معمول با ریس��ک به س��مت پایین 
۲۱درصد تا پایان سال ۲۰۲۱ دارد. صنعت فولاد 
قدمتی طولانی در انعطلاف پذیری دارد و نش��ان 
داده قادر اس��ت قبل از اینکه دوب��اره این کار را 

انجام دهد، از بحران بازگردد.

اعلام آمادگی شرکت فولاد خوزستان برای تامین 
اکسیژن مورد نیاز بیمارستان  های اهواز

درپی انتش��ار خبر کمبود اکس��یژن مورد نیاز 
بیمارستان  های اهواز، ش��رکت فولاد خوزستان 

آمادگی خود را برای تامین آن اعلام کرد.
روابط عمومی،  گ��زارش  به 
مدیرعامل  محم��دی  علی 
ش��رکت فولاد خوزستان با 
اعلام این خب��ر افزود: این 
شرکت در راستای عمل به 
مس��ئولیت  های اجتماعی، 
مبارزه با ویروس کرونا و نیاز ش��دید بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارس��تان ها ب��رای بیماران 
نیازمند اکس��یژن و پیرو مذاکره انجام ش��ده با 
دکت��ر فرهاد ابول نژادیان رییس دانش��گاه علوم 
پزشکی جندی شاپور اهواز، تامین اکسیژن مورد 
 نیاز بیمارستان  های سطح شهر اهواز را برعهده 

گرفت.
گفتنی اس��ت، به دنبال ش��یوع ویروس کرونا 
و تایید مقامات کش��وری مبنی بر رعایت نکات 
بهداش��تی و جلوگیری از گس��ترش آن، شرکت 

فولاد خوزستان اقدام به تشکیل کمیته مبارزه با 
ویروس کرونا نمود و با احداث خط تولید ماسک 
تنفسی و گان بهداش��تی و همچنین هماهنگی 

با س��تاد بحران در اس��تانداری خوزستان بیش 
از ۱۸۰ میلیارد ریال جهت پیش��گیری از شیوع 

ویروس کرونا تاکنون کمک رسانی نموده است.
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مزایایایجادبورساملاک
بیش از 2 سال است که امیدنامه پیش فروش متری مسکن در بورس کالا 
تهیه شده، اما هنوز اجرایی نشده است. صندوق  زمین و ساختمان که نوعی 
از صندوق های تامین مالی طرح ها به ش��مار می رود، وجود دارد. اما استفاده 

از آن، مشکلاتی را در پی دارد.
 به گزارش تس��نیم، قیمت ها در بازار مس��کن از سوی فروشندگان تعیین 
می ش��ود. سرمایه گذاران در بازار مس��کن و مستغلات، سعی در حفظ ارزش 
دارایی های خود دارند. ام��ا حفظ این دارایی ها، موجب بالا رفتن قیمت ها و 

کاهش قدرت خرید بسیاری از افراد شده است.
در چنین ش��رایطی، پیش��نهادهایی ب��رای جلوگی��ری از افزایش بی رویه 
مس��کن ارائه شده اس��ت. یکی از این پیش��نهادات، راه اندازی بورس املاک 

و مستغلات است.
1۰ تیر ۹۹، فرهاد دژپس��ند، وزیر اقتصاد در نشس��تی ک��ه با فعالان بازار 
س��رمایه داش��ت، از راه اندازی بورس املاک و مس��تغلات خبر داد و گفت: 
بسیاری از س��ازمان ها، همچون بنیاد مستضعفان، بنیاد شهید، ستاد فرمان 
امام، تامین اجتماعی و دانش��گاه آزاد، اعلام آمادگی کردند تا املاک خود را 

در این بورس قرار دهند.
همچنی��ن س��لاح ورزی، نماینده ات��اق بازرگانی در ش��ورای عالی بورس، 
ب��ه راه اندازی بازاری به عنوان بازار املاک و مس��تغلات ب��رای امکان تامین 
مال��ی از طریق صندوق پروژه ه��ا درباره تکمیل طرح ه��ای نیمه تمام دولت 
 اش��اره ک��رد و این ام��ر را فرصتی برای م��ردم، برای پیش خرید در بس��تر 

شفاف دانست.
نماین��ده اتاق بازرگانی در ش��ورای عالی بورس گفت: بر اس��اس برخی از 
گزارش ها، املاک مسکونی و تجاری در ایران بیش از 8۰ درصد خالص ثروت 
را تش��کیل می دهد. بنابراین با توجه به تنوع کارکرد ها در این بخش، بورس 

تخصصی در این  باره ضرری ندارد.
س��لاح ورزی با اش��اره به اینکه فروش متری مس��کن، ابزاری برای تأمین 
مالی طرح ها اس��ت، افزود: قرار است تعداد زیادی سازنده، طرح های متعدد 
انبوه س��ازی را تعریف کنند و س��پس از طریق فروش متری، ش��فاف تامین 

مالی شوند.
بر اس��اس آیین نامه اجرایی، همه س��ازمان های وابس��ته ب��ه وزارت راه و 
شهرسازی و نهاد های قانونی می توانند زمین های خود را در بورس مسکن و 
مس��تغلات عرضه کرده و واحد های سرمایه گذاری دریافت کنند البته درباره 
ش��یوه ارزش گذاری املاک در بورس، باید بررس��ی های لازم انجام شده و به 

نحوه عرضه توجه شود.

ایجاد3هلدینگنیروگاهی
برایورودبهبورس

معاون شرکت ها و قیمت گذاری بنگاه های سازمان خصوصی سازی از ایجاد 
س��ه هلدینگ نیروگاهی منطقه ش��رق، مرکزی و غرب برای ورود به بورس 

خبر داد.
ب��ه گزارش ایس��نا، ابوالقاس��م شمس��ی جامخانه، از برگزاری جلس��ات با 
مجموع��ه وزارت نیرو خبر داد و اظهار کرد: طب��ق مصوبه هیات واگذاری و 
موافقت وزیر امور اقتصاد و دارایی و موافقت وزیر نیرو، قرار ش��د 3 هلدینگ 
نیروگاه��ی ب��رای ورود به بورس ش��امل هلدینگ نیروگاهی منطقه ش��رق، 
هلدین��گ نیروگاهی منطقه مرکزی و هلدینگ نیروگاهی منطقه غرب ایجاد 

شود.
وی ادامه داد: در منطقه شرق شرکت تولید نیروی برق یزد یک هلدینگ 
نیروگاهی می ش��ود و ش��رکت های تولید نیروی برق خراس��ان، سیستان و 
بلوچس��تان)زاهدان( و نی��روگاه زرن��د به آن اضافه و ای��ن هلدینگ در بازار 
سرمایه پذیرش می شود. در هلدینگ منطقه مرکزی، شرکت تحصیل کننده 
تولید نیروی برق شازند است و شرکت های تولید نیروی برق فارس، اصفهان، 

بندرعباس و لوشان به آن اضافه خواهد شد.
معاون ش��رکت ها و قیمت گذاری بنگاه های سازمان خصوصی سازی ادامه 
داد: در هلدین��گ نیروگاهی منطقه غرب تولید نیروی برق بیس��تون محور 
می ش��ود و سه ش��رکت تولید نیروی برق س��هند، رامین و آذربایجان به آن 

اضافه می شود.
شمس��ی با بیان اینکه به طور کلی 23 نیروگاه، ش��رکت تولید نیروی برق 
یا ش��رکت های مدیریت تولید برق در قالب س��ه هلدینگ نیروگاهی در بازار 
س��رمایه پذیرش خواهد ش��د، گفت: پیش بینی می شود هلدینگ نیروگاهی 
منطقه ش��رق سریع تر پذیرش و عرضه اولیه شود و دو هلدینگ دیگر تا دی 

عرضه خواهند شد.

سرمایه»کویر«7هزارمیلیاردریال
افزایشیافت

س��ازمان بورس و اوراق بهادار با افزایش س��رمایه 7 هزار و 2۰۰ میلیاردی 
ش��رکت تولی��دی فولاد س��پید ف��راب کویر از مح��ل مطالبات حال ش��ده 

سهامداران و آورده نقدی موافقت کرد.
ب��ه گزارش س��نا، افزایش س��رمایه 7 هزار و 2۰۰ میلیارد ریالی ش��رکت 
تولیدی فولاد سپید فراب کویر از مبلغ 3 هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال به مبلغ 
1۰ هزار و 8۰۰ میلیارد ریال از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده 

نقدی بلامانع اعلام شد.
افزایش س��رمایه شرکت تولیدی فولاد س��پید فراب کویر به منظور تأمین 
بخشی از منابع جهت ساخت و بهره برداری خط تولید شمش و بیلت خواهد 

بود.
بر اس��اس این گزارش، انجام افزایش س��رمایه »کویر« حداکثر تا ۶۰ روز 
پ��س از تاریخ این مجوز امکان پذیر خواهد بود. عدم انجام افزایش س��رمایه 
در مهلت مقرر، موجب ابطال این مجوز ش��ده و انجام آن مستلزم اخذ مجوز 

جدید از این سازمان خواهد بود.

اخبار

اهدافدولتازشیوهخصوصیسازی

رئیس سازمان بورس: 

اگر پول ها به بورس نمی آمد جای دیگر تورم ایجاد می کرد

صعود بورس تا کجا؟روزانه 1۵00 میلیارد تومان نقدینگی جذب بورس می شود

 گروه معدن: 
مردم محور کردن اقتصاد طی س��از و کاری ش��فاف 
و ب��ه دور از فس��اد، ه��دف عم��ده دول��ت از عرض��ه 
س��هام ش��رکت های دولت��ی در ب��ازار بورس اس��ت؛ 
رئیس جمه��وری ه��م چندی پیش با تاکی��د بر اینکه 
تمامی دستگاه های دولتی موظف به عرضه سهام های 
خ��ود در بازار بورس هس��تند، نش��ان داد عزم دولت 
دوازدهم ب��رای بهینه کردن روند خصوصی س��ازی در 

کشور بسیار جدی است.
به گزارش ایرنا، »س��ال پیک عرضه س��هام دولت و 
بخش عمومی در بورس« و س��ال »تح��ول بزرگ در 
ب��ورس«. این عناوین را وزیر اقتصاد و رئیس جمهوری 
برای س��ال 13۹۹ به کار برده اند، عباراتی که هرچند 
اش��اراتی مستقیم به بازار بورس می کنند، اما ریشه در 

تحول عمیق در ساختار خصوصی سازی کشور دارند.
خصوصی س��ازی از سال 138۰ در ایران مطرح شد. 
از زمان��ی که سیاس��ت های اصل 44 قانون اساس��ی 
توس��ط رهبر معظ��م انقلاب ابلاغ ش��ده و س��ازمان 
خصوصی س��ازی به عنوان متولی واگذاری مدیریت و 
مالکیت 8۰ درصد ش��رکت های دولتی به مردم ش��د؛ 
ماموریتی که در ابتدای راه مقرر ش��ده بود در 13سال 
به پایان برس��د، ام��ا امروز و پس از گذش��ت بیش از 

18سال، همچنان در میانه راه قرار دارد.
برنام�ه جام�ع دول�ت ب�رای واگ�ذاری  �

شرکت های دولتی
ع��دم کامیابی س��ازمان خصوصی س��ازی در تحقق 
اهداف خود، یک��ی از دلایلی بود که وزارت اقتصاد در 
س��ال گذشته فرآیند خصوصی س��ازی را مورد بررسی 
جدی قرار دهد و در نهایت به نتایجی برس��د که این 
بار ن��ه با مزای��ده و مناقصه، بلکه با عرضه س��هام در 
بازار سرمایه به دنبال تحقق اهداف سیاست های اصل 
44 قانون اساس��ی باش��د. روش��ی که می تواند از بروز 
مش��کلاتی که پیش از این در واگذاری ش��رکت های 
دولت��ی رخ داده ب��ود تا حد زی��ادی جلوگیری کند و 
هم »شفافیت« را در روند خصوصی سازی حاکم کند.

نخس��تین گام های اج��رای این تح��ول، در خرداد 
س��ال گذشته خود را نش��ان داد و طی آن به سازمان 
خصوصی س��ازی تکلیف شد سهام متعلق به دولت در 
18 شرکت بورس��ی و فرابورسی را در این بازار عرضه 
کن��د. عرضه ای که پس از بررس��ی های انجام ش��ده، 
 )ETF( سرانجام در قالب 3 صندوق قابل معامله مجزا
با عناوین دارا یکم، دارا دوم و دارا س��وم، مطرح شدند 
و این روزه��ا موضوع داغ بح��ث در محافل اقتصادی 
کش��ور هستند. بناست تا پایان امسال به صورت کامل 
»مالکیت« س��هام دولتی این 18 ش��رکت به مردم و 
بخش خصوصی واگذار ش��ود. البته انتقال »مدیریت« 
آنه��ا هم براس��اس برنامه اعلام ش��ده توس��ط دولت 
به تدری��ج و در ضوابط��ی تا پایان س��ال 14۰۰ انجام 

خواهد شد.
ام��ا ای��ن تم��ام برنام��ه دولت ب��رای ط��ی فرآیند 
خصوصی س��ازی از طریق عرضه سهام در بازار بورس 
نیس��ت. رئیس جمهوری در سخنانی با تاکید بر اینکه 
رونق، پویایی و فس��ادزدایی جدی در اقتصاد کشور از 
طریق رویه سازی و تداوم جدی عرضه سهام بنگاه های 
بزرگ و متوس��ط به ویژه بنگاه ه��ای دولتی در بورس 
با ی��ک برنامه و طرح دقیق، برای مردم محور ش��دن 
اقتصاد کشور و خروج جدی دولت از بنگاه داری انجام 
خواهد شد، گفت: تمامی دستگاه های دولتی براساس 

ضوابط و مقررات اعلام ش��ده، موظف به عرضه سهام 
شرکت های خود در بورس هستند.

به گفته عل��ی ربیعی نیز برنام��ه ای جامع و مفصل 
برای این مهم در دولت وجود دارد. س��خنگوی دولت، 
پی��ش از این ه��م گفته ب��ود ش��رکت های دولتی به 
ص��ورت مجزا یا در قال��ب هلدینگ های پالایش نفت، 
نیروگاه��ی و کش��اورزی ت��ا 4۹ درصد سهامش��ان را 
به بازار س��رمایه واگ��ذار خواهد ک��رد. وی به صورت 
مشخص از ایمیدرو، ایدرو، ش��رکت فولاد آذربایجان، 
ش��رکت آلومینی��وم ای��ران، هواپیمای��ی کی��ش ایر، 
مجموعه های فرهنگی ورزشی پرسپولیس و استقلال و 
شرکت های سرمایه گذاری صنعت آب و برق به عنوان 
مجموعه های دولتی که در انتظار واگذاری س��هام در 

بازار بورس هستند، نامبرده است.
شورای عالی بورس هم در همین زمینه در روزهای 
ابتدایی امس��ال، ساز و کار اجرایی واگذاری باقی مانده 
س��هام دولتی ش��رکت های حاض��ر در بازار س��رمایه 
را تصوی��ب ک��رد و ای��ن مصوبه 1۶ فروردی��ن ۹۹ از 
س��وی وزیر امور اقتصادی و دارایی تقدیم معاون اول 

رئیس جمهور شد.
عم��ده  ش��رکت  س��هام  از  بخش��ی  واگ��ذاری 
س��رمایه گذاری تامین اجتماعی )شس��تا( و همچنین 
سهام س��رمایه گذاری سیمان تامین )س��یتا( در بازار 
بورس، نمونه هایی از اجرایی شدن این برنامه از سوی 

دولت هستند.
یک اقدام و چند هدف �

برنام��ه جدی دولت ب��رای ش��تاب گیری و افزایش 
حجم واگذاری سهام شرکت ها دولتی در بازار سرمایه 
ع��لاوه بر اینک��ه در زمینه اهداف سیاس��ت های کلی 
اصل 44 قانون اساس��ی است و باعث کوچک سازی و 
چابک س��ازی دولت خواهد ش��د، به گفته کارشناسان 

فواید دیگری هم برای دولت و اقتصاد کشور دارد.
هدایت نقدینگی س��رگردان در کشور به سوی بازار 
بورس و کاهش فشار این نقدینگی از بازارهای موازی 
مانن��د، ارز، طلا و مس��کن و همچنی��ن تامین منابع 
مالی برای بنگاه های تولیدی کش��ور، افزایش تولید و 
در نهایت افزایش س��طح اش��تغال کشور، از مهم ترین 
مزایای روش جدید دولت برای خصوصی سازی است.

در روند واگذاری های انجام ش��ده از س��وی سازمان 

خصوصی س��ازی در 18 سال گذش��ته، به ازای حدود 
هزار ش��رکت واگذار شده از میان هزار و ۹۰۰ شرکتی 
که در لیست واگذاری ها بوده اند، ارزش دارایی حاصل 
ش��ده 1۵۶ ه��زار و 3۰۰ میلیارد تومان اس��ت. نکته 
حائزاهمیت این است که تمامی این شرکت ها، در کف 
قیمت ارزش��یابی ش��ده به فروش رفته اند، که این امر 
همواره ظن ارزان فروشی بنگاه ها و دارایی ها عمومی را 

متوجه سازمان خصوصی سازی کرده بود.
پ��س از آنکه در اردیبهش��ت امس��ال دول��ت برای 
نخس��تین بار س��هام شس��تا را در بورس عرضه کرد و 
سپس با عرضه سهام صندوق قابل معامله )ETF( دارا 
یکم در پایان اردیبهشت، توانست 4هزار و ۵2۵میلیارد 
تومان برای دولت درآمدزایی داش��ته باشد. این یعنی 
فقط در 2 ماه اردیبهشت و خرداد امسال، معادل 2.۹ 
درص��د از کل حجم واگذار ش��ده در 18 س��ال قبل، 
محقق ش��ده است. یا به عبارت دیگر، در این 2ماه که 
آغاز راه واگذاری س��هام دولتی از طریق بازار بورس به 
شمار می رود بیشتر از سال های 138۰ تا 138۵ یعنی 
۵ س��ال ابتدایی آغاز اجرای خصوصی سازی در کشور، 

درآمد از این راه حاصل شده است.
هر دو س��هام عرضه شده با س��قف قیمت ارزشیابی 
ش��ده به فروش رفته اند و به نظر می رسد در شرایطی 
ک��ه این روزها توجه عموم جامعه به بازار بورس جلب 
شده، دولت با برنامه ریزی سنجیده و آگاهانه بتواند در 
ادامه روند واگذاری سهام های خود، رکوردهای فروش 

بسیار درخشان تری را نیز کسب کند.
براس��اس محاسبه های انجام ش��ده، تنها در صورت 
پرشدن سقف تقاضا برای 2 صندوق باقی مانده، یعنی 
صندوق های دارادوم و داراس��وم، با احتس��اب تخفیف 
2۰درصدی دولت برای خریداران و البته با احتس��اب 
رق��م اولیه فروش دارایکم، درآمدی افزون بر 1۶3 هزار 

و 31۰میلیارد تومان حاصل خواهد شد.
نگرانی از اجرای ناقص �

در اقتصادهای توس��عه یافته، عموما 8۰درصد منابع 
از بازار س��رمایه تامین و مابقی نیز از محل آورده های 
س��رمایه گذاری یا منابع بانک ها تامین می شود، اما در 
کشور ما تاکنون عموما ۹۰درصد از منابع مورد نیاز از 
سوی سیس��تم بانکی تامین شده است. بنابراین ورود 
دولت به بازار بورس برای واگذاری س��هام شرکت های 

متعلق ب��ه خود به عم��وم مردم و بخ��ش خصوصی، 
اقدامی اصلاحی در این روند بوده که با استقبال عموم 
کارشناس��ان اقتص��ادی از نحله ه��ای مختلف فکری، 

همراه بوده است.
اما همچنان نگرانی هایی برای کارشناسان اقتصادی 
وجود دارد که ش��اید مهم ترین آنها نگرانی درباره عدم 
انتقال مدیریت ش��رکت های دولتی، عرضه ش��ده در 
بازار بورس اس��ت. مس��ئله ای که به صورت عمده در 
هنگام پذیره نویسی برای صندوق قابل معامله دارا یکم 
که شامل بخشی از س��هام بانک های صادرات، ملت و 
تجارت و همچنین بیمه اتکایی امین و البرز می ش��ود، 

مطرح شد.
س��ابقه برخی واگذاری های انجام شده در 18 سال 
گذش��ته سبب س��از بروز این نگرانی ها ش��ده اس��ت، 
ام��ا دولت در این زمین��ه به صورت ش��فاف از برنامه 
خود برای ش��یوه انتقال مدیریت ای��ن مجموعه ها در 

سال14۰۰ صحبت کرده است.
 نگرانی دیگر مطرح شده از سوی برخی کارشناسان 
این است که در صورت ادامه موفقیت دولت در اجرای 
این ش��یوه خصوصی س��ازی، نهاد دولت و قوه مجریه 
کوچک می ش��ود و دولت اب��زار تصمیم گیری خود را 
از دس��ت می دهد، درحالی ک��ه نهادهای دیگر دخیل 
در اقتص��اد روزبه روز بزرگ تر می ش��وند. به گفته این 
کارشناس��ان این روند برای دولت ه��ای آینده چالش 
جدی ایجاد خواهد ک��رد چراکه دولت در مقابل بقیه 
نهادها کوچک ش��ده، درحالی  که باید کوچک س��ازی 

برای همه نهادها اتفاق بیفتد.
پی��ش از این فرهاد دژپس��ند، وزیر اقتص��اد و امور 
دارایی، هم به این مسئله اشاره ای گذرا داشت و گفته 
بود علاوه بر دولت، بنیاد مس��تضعفان و ستاد اجرایی 
هم برای واگذاری س��هام برخی بنگاه های زیرمجموعه 

شان در بورس اعلام آمادگی کرده اند. 
ام��ا باید منتظ��ر ماند و دید که آیا اق��دام دولت در 
هدایت س��رمایه های س��رگردان جامعه ب��ه بازار مولد 
ب��ورس، می توان��د باعث تحری��ک دیگ��ر بخش های 
اقتصادی کش��ور برای حمایت از اهداف سیاست های 
کلی اص��ل44، یعنی ایج��اد فرصت براب��ر برای همه 
آحاد مردم در س��رمایه گذاری در شرکت های بزرگ و 

ارزشمند خواهد شد یا خیر؟

رئیس س��ازمان بورس گفت: بازار سرمایه در زمان 
حاضر فرصتی برای اقتصاد کش��ور است که باید از آن 

استفاده کرد.
به گزارش تسنیم، حس��ن قالیباف اصل در تشریح 
نشس��ت خود با اعضای کمیس��یون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی گفت: در این جلسه مباحثی در زمینه 
موضوعات مختلف بازار سرمایه، فرصت های ایجادشده 
در این بازار برای اقتصاد کشور و دغدغه نمایندگان در 

این باره مطرح شد.

وی ب��ا تاکید بر اینکه بازار س��رمایه در زمان حاضر 
فرصتی برای اقتصاد کشور است که باید از آن استفاده 
ک��رد، ادامه داد: دولت می تواند از فرصت به وجودآمده 
در بازار س��رمایه برای تامین اعتبار پروژه های عمرانی 
اس��تفاده کن��د، اگر از ای��ن فرصت اس��تفاده نکنیم، 
نقدینگی منجربه افزایش قیم��ت محصولات در بازار 

و این فرصت تبدیل به تهدید می شود.
قالیب��اف با اش��اره به اینک��ه مردم باید ب��ا مطالعه 
وارد ب��ازار س��رمایه ش��وند و این موضوع مس��ئولیت 

سرمایه گذار اس��ت، افزود: ورود بدون مطالعه به بازار 
ب��ورس اقدام صحیحی نیس��ت، ابزارهای مختلفی در 
بازار سرمایه وجود دارد، بازار سرمایه تنها سهام نیست 
در این ب��ازار اوراق بهادار بلندم��دت و اوراق بهادار با 

درآمد ثابت نیز وجود دارد.
رئیس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار ایران با بیان 
اینکه س��رمایه گذار باید س��بد س��هام ایج��اد کند و 
ب��ه صندوق س��رمایه  گذاری و س��بدگردان ها مراجعه 
نمای��د، تصری��ح ک��رد: مق��رر ش��د س��ازمان بورس 

 بس��ته ای پیش��نهادی درباره دغدغه های نمایندگان 
تهیه کند.

اعض��ای کمیس��یون  اینک��ه  ب��ر  تاکی��د  ب��ا  وی 
اقتصادی مجلس ش��ورای اس��لامی به تقوی��ت بازار 
س��رمایه کم��ک می کنند، گف��ت: بازار س��رمایه نیاز 
ب��ه توج��ه زی��ادی دارد و در زم��ان حاض��ر به عنوان 
پدی��ده ملی مطرح می ش��ود؛ اگر ای��ن پول ها به بازار 
 س��رمایه نمی آم��د در محل ه��ای دیگر ایج��اد تورم 

می کرد.

رئیس کمیس��یون اقتص��ادی مجلس با اش��اره به 
اینک��ه روزانه حدود 1۰۰۰ ت��ا 1۵۰۰ میلیارد تومان 
مناب��ع نقدی ج��ذب بازار س��رمایه می ش��ود، گفت: 
این حج��م نقدینگی در صورت عدم ج��ذب در بازار 
س��رمایه می توانس��ت اثرات منفی بر حوزه اقتصادی 
کش��ور داشته باش��د. به گزارش تس��نیم، محمدرضا 
پورابراهیمی در تش��ریح نشست کمیسیون اقتصادی 
مجلس گفت: حج��م قابل توجهی از نقدینگی موجود 
در کش��ور فرصت بسیار مناس��بی برای فعالان بخش 
خصوص��ی، نهاده��ای عمومی غیردولت��ی و دولت به 
منظ��ور س��رمایه گذاری در حوزه اقتصادی کش��ور و 
پروژه ه��ای جدید را ایج��اد می کند. وی با بیان اینکه 
در این جلس��ه تهدیدات بازار س��رمایه مورد بررسی 
ق��رار گرفت، اف��زود: تفاوت معن��ادار قیم��ت بازار و 
ارزش ذاتی س��هام شرکت های بورسی موجب نگرانی 
اعضای کمیسیون اقتصادی است. پورابراهیمی اظهار 
کرد: براساس مصوبه کمیس��یون اقتصادی مقرر شد 
برنامه پیشنهادی سازمان بورس و اوراق بهادار درباره 

راهکاره��ای رویارویی با فرصت ها بورس و اس��تفاده 
بیش��تر از ظرفیت ها بازار س��رمایه در روزهای آینده 
ب��ه کمیس��یون اقتص��ادی و مجلس ارائه ش��ود. این 
نماینده مجلس یازدهم اضافه کرد: روند افزایش��ی در 
بازار بورس اگر نامتناس��ب با شاخص های سودآوری، 
ش��اخص های عملک��ردی و اقتصادی کش��ور باش��د، 
موج��ب نگرانی جدی ما اس��ت.  وی با بیان اینکه در 
هفته های اخیر، روزانه حدود 1۰۰۰ تا 1۵۰۰ میلیارد 
تومان منابع نقدی جذب بازارسرمایه شده است، ادامه 
داد: این حجم نقدینگی درصورت عدم جذب در بازار 
س��رمایه می توانس��ت اثرات منفی بر حوزه اقتصادی 
کش��ور داشته باشد، اما به سمت بازار سرمایه هدایت 
شد.  رئیس کمیس��یون اقتصادی در مجلس تصریح 
کرد: اگر منابع مذکور با واقعیت های اقتصادی مبنی بر 
تشکیل شرکت ها، ایجاد فرصت های سرمایه گذاری و 
سودآوری همخوانی داشته باشد، بزرگ ترین موفقیت 
کش��ور و بازار س��رمایه به دس��ت می آید، در غیر این 

صورت تهدید جدی به شمار می آید.

حرکت بازار س��رمایه بر مدار صعود با قدرت ادامه دارد و 
شاهد ورود شاخص کل بورس به کانال یک میلیون و 8۰۰ 
هزار واحد هستیم. صعودی که یک کارشناس بازار سرمایه 
بر این باور اس��ت تا زمانی که نرخ دلار افزایش��ی باشد، این 
صع��ود ه��م ادامه  دارد که در این ب��اره نمی توان ثابت کرد 

صعود بازار سرمایه حباب است. 
به گزارش ایس��نا، روزبه شریعتی، گفت: اگر قیمت دلار 
1۰ درصد رشد می کند، ماحصل این موضوع بدون افزایش 
قیمت بهای تمام ش��ده ش��رکت ها، مخصوصا شرکت های 
تولیدی، رش��د نکند و نرخ ف��روش 1۰ درصد افزایش پیدا 
کند، سودش��ان نسبت به حاشیه سودی که دارند می تواند 

بسیار تغییر کند.
 وی ادام��ه داد: ب��ه طور مثال اگر یک ش��رکت حاش��یه 
س��ود 1۰ درصدی داش��ته باشد و اگر دلار 1۰ درصد رشد 
کن��د و ماحص��ل آن باعث افزایش 1۰ درصدی نرخ فروش 
ش��رکت بدون افزایش نرخ بهای تمام ش��ده شود، می تواند 
س��ود این شرکت را دو برابر رشد دهد. این کارشناس بازار 
سرمایه با تاکید بر اینکه تا زمانی که بازار ارز تلاطم داشته 

باش��د، روی بازار سرمایه تاثیرگذار اس��ت، گفت: افزایش 
قیمت دلار هر درصدی که باشد می تواند روی نرخ فروش 
و درآمد ش��رکت ها تاثیر داش��ته باشد. ش��ریعتی در ادامه 
درباره مباحثی مبنی بر اینکه صعود بازار س��رمایه حباب 
است، هم اظهار کرد: اینکه بازار سرمایه حباب است یا خیر 
موضوع پیچیده ای است. حتی اگر بازار در شرایط پایین تر 
از ارزش ذاتی هم نباشد، جایگرین فعال و مناسب برای آن 
وج��ود ن��دارد و اینکه بازار با توجه به تورم انتظاری مثبتی 

که در آینده دارد قیمت گذاری می کند.
 وی با اشاره به گزارش های حسابرسی شرکت ها و فصل 
مجامع، اظهار کرد: یک هفته تا 1۰ روز آینده گزارش های 
حسابرس��ی شرکت ها و فصل مجامع است و تراکم مجامع 
وجود دارد و دلیل اصلی اینکه بازار مورد اقبال س��هم های 
بزرگ بوده قیمت دلار و ش��رایط خوب گذشته حسابرسی 
برخی از ش��رکت ها اس��ت. این کارش��ناس بازار س��رمایه 
همچنین معتقد اس��ت باید منتظر ETF هم باشیم. باید 
دید س��از و کار فروش به چه ش��یوه ای است، زیرا ساز و کار 

اصلی روی شرکت های ETF محور است.
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